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ملاقات بحث برانگیز اولیانوف و رابرت 
مالی در وین

دور هشـتم گفت وگوهـا از ۶ دی مـاه در ویـن آغاز شـده و تاکنون بخشـی زیـادی از متون 
توافـق نهایـی نـگارش شـده اسـت. دیـروز هر سـه کارگـروه اقدامـات هسـته ای، ترتیبات 
اجرایـی و رفـع تحریـم با حضور کارشناسـان ایران و گروه 1+4 تشـکیل جلسـه دادند. این 
جلسـات مجموعـا بیـش از ۶ سـاعت بـه طور انجامیـد و در جریـان آن ها ضمن بررسـی و 
مـرور متـون مربـوط بـه هریـک از کارگروه ها، مـوارد اختلافـی و ابهامات باقی مانـده مورد 

قـرار گرفت. بحث 
نماینـده روسـیه در مذاکـرات رفـع تحریم هـای ایـران در ویـن بعـد از ظهر شـنبه به وقت 
تهـران از دیـدار خـود بـا نماینده آمریـکا در امور ایـران در زمینـه بحـث برانگیز ترین موارد 

باقـی مانده در ایـن دور از مذاکـرات خبر داد.
»میخائیـل اولیانـوف« در توییتـی نوشـت: »من بـا »رابرت مالـی« نماینده آمریـکا در امور 
ایـران دیـدار کـردم. ما بحـث برانگیزتریـن موضوعاتی را کـه باید در مذاکـرات وین درباره 

برجـام حـل و فصل شـود، گفت وگـو کردیم.«
رایزنی هیأت های ایران و روسیه به ریاست باقری و اولیانوف در وین

روز )شـنبه( ۲3 بهمـن مـاه رایزنی هـا در ویـن بـرای رفـع تحریم هـای آمریکا علیـه ایران 
در جریـان اسـت. در همیـن راسـتا نشسـت دوجانبـه هیأت هـای مذاکـره  کننـده جمهوری 
اسـلامی ایـران بـه ریاسـت علی باقـری مذاکـره کننده ارشـد ایـران و میخائیـل اولیانوف 

نماینـده روسـیه در مذاکـرات ویـن در حال برگزاری اسـت.
عصـر جمعـه نیـز دیـداری یـک سـاعته میـان مذاکره کننـدگان ارشـد جمهوری اسـلامی 
ایـران و چیـن و همچنیـن جلسـه ای نزدیک به دو سـاعته میان رئیس هیـأت مذاکره کننده 

ایـران و انریکـه مـورا هماهنگ کننـده اروپایـی گفت وگوها برگزار شـد.
اولیانوف: تلاش های دیپلماتیک فشرده در وین ادامه دارد

»میخائیـل اولیانـوف« نماینـده دائـم روسـیه در سـازمان های بین المللـی کـه در روزهـای 
گذشـته در خصـوص پیشـرفت مذاکـرات »ویـن« بـرای لغـو تحریم هـای ایـران ابـراز 
خوشـبینی کـرده اسـت، تأکیـد کرد کـه تلاش های دیپلماتیک بسـیار فشـرده روز )شـنبه( 

در جریـان مذاکـرات ویـن بـرای احیـای برجـام ادامـه خواهد داشـت.
وی در پیـام تویتـری خـود در ایـن خصـوص نوشـت: »تلاش هـای دیپلماتیـک بسـیار 
فشـرده امـروز در جریـان مذاکـرات ویـن دربـاره برجـام ادامـه خواهـد داشـت«. اولیانوف 
طـی روزهـای گذشـته بـا پیام هایـی که در صفحه توییتری خود منتشـر شـده کرده اسـت، 

سـیگنال هایی از پیشـرفت در مذاکـرات فعلـی ویـن ارسـال کـرده اسـت.
بازگشت معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت خارجه به مذاکرات وین

معـاون دیپلماسـی اقتصـادی وزارت امـور خارجه برای شـرکت در مذاکرات رفـع تحریم ها 
به وین بازگشـت.

 »مهـدی صفـری« در دور هفتـم مذاکـرات ویـن حضـور داشـت و در حاشـیه برگـزاری 
گفت وگوهـا بـا شـماری از مقام هـای اتریشـی دیـدار کـرد. وی پـس از دیـدار بـا رئیـس 
بانـک مرکـزی، رئیـس بیمـه و قائم مقام وزیـر اقتصاد اتریش بـه ایرنا گفته بـود که طرف 

مقابـل بـه توسـعه روابـط اقتصـادی بـا ایـران علاقه منـد و خوش بین اسـت.
ایـن دیپلمـات جمهـوری اسـلامی ایـران دربـاره محتـوای آخریـن ملاقاتـش کـه بـا قائم 
مقـام وزیـر اقتصـاد اتریـش صورت گرفت بیان داشـت کـه دو طرف توافق کردند تا نقشـه 
راه همکاری هـای اقتصـادی اتریـش و ایـران بیـن 5 تا 10 سـال توسـعه یابـد و همکاری 

نزدیکـی با سـفیر ایـران در ویـن در همیـن زمینه صـورت گیرد.

ویژه

خیبرشکن؛ نامی که بزودی معادلات منطقه 
را تغییر خواهد داد

عبدالبـاری عطـوان، نویسـنده و تحلیلگـر سرشـناس جهان عـرب در تحلیلی دربـاره دلیل 
نـام گـذاری موشـک خیبرشـکن کـه اخیـرا از آن رونمایـی شـد، تاکید کـرد که ایـن اقدام 

پیامـی برای اسـرائیل و آمریکاسـت .
بـه گـزارش رای الیـوم، عبدالباری عطوان، نویسـنده و تحلیلگر سرشـناس جهـان عرب در 
در سـخنانی بـه آخریـن تحـولات منطقـه و جهـان پرداخت، او معتقد اسـت کـه معادلات 
منطقـه بـه زودی دچـار تغییراتـی خواهد شـد و سـال ۲0۲۲ متفاوت تر از هر سـال دیگری 

خواهـد بود.
عطـوان مـی گویـد: طـی چنـد مـاه آینـده و یـا یـک سـال آینده سـه موشـک، عنـوان دار 
اصلـی در منطقـه خواهنـد بـود زیـرا ایـن موشـک هـا معـادلات را بـه طـور کامـل تغییـر 

خواهنـد داد.
سـردبیر رای الیـوم تاکیـد کـرد که موشـک اول »خیبرشـکن« ایران اسـت و موشـک دوم 

سـوری اسـت و موشـک سـوم »سـام 8« حزب الله لبنان اسـت.
این نویسـنده سرشـناس جهان عرب در خصوص موشـک خیبرشـکن گفت: این موشـک 
ایرانـی اخیـرا و بـه مناسـبت چهـل و سـومین سـالگرد پیـروزی انقـلاب اسـلامی از آن 
رونمایـی شـد، بـرد موشـک خیبرشـکن 1450 کیلومتر اسـت، یعنـی این موشـک به قلب 

تـل آویـو مـی رسـد و ایـن پیامی بـرای اسـرائیل و آمریکا اسـت.
عطـوان مـی گویـد که انتخاب نام خیبر و خیبرشـکن بسـیار با دقت و بررسـی شـده اسـت 
زیـرا شـما مـی دانیـد که خیبـر نام شـهر یهودیـان در نزدیکـی مدینـه بـود و پیامبر )ص( 
همـواره تاکیـد مـی کـرد کـه قـرار گرفتـن دو دیـن مختلـف در یـک منطقه یعنـی مدینه 
منـوره، امـکان پذیـر نیسـت بنابرایـن انتخـاب نـام خیبرشـکن بـرای موشـک ایرانی یک 

پیـام بی سـابقه به همـراه دارد.
وی در بخـش دیگـری از اظهـارات خـود تاکیـد کـرد کـه ایـران اکنـون چهارمیـن قدرت 
موشـکی جهـان پـس از روسـیه ، چیـن و کـره شـمالی اسـت و در مسـاله پهپادهـا نیز این 

امـر صـدق می کند.
عطـوان خاطرنشـان کـرد کـه به گفتـه اندیشـکده بین المللـی مطالعـات راهبـردی لندن ، 
ایـران بـه جز موشـک هـای کـروز و پهپادها ۲0 نـوع موشـک بالسـتیک دارد و این یعنی 

زرادخانـه پـر اسـت و آماده.

چرایی افزایش اعتراضات به دولت رئیسی؛

صدای مردم را بشنوید
این روزهــا وقتی اخبار را رصــد می کنیم، 
شــاهد افزایش اعتراض هــای اجتماعی به 
دولت رئیســی هستیم، از کارگران و معلمان 
گرفته تا کارکنان قوه قضائیه خواستار توجه 
دولت به مطالبات شــان هستند. اعتراضات 
صنفی معلمان همچنــان ادامه دارد و حالا 
پرستاران هم به دلیل پایین بودن حقوق شان 
اعتراض می کنند. با استمرار اعتراضات یک 
پرســش مهم به وجود می آید که دولت باید 
چه راهکاری را برای رفع مشکلات مشاغل 
مختلــف در پیش بگیــرد و اگــر احیانا به 
مطالبات مردم توجه نشود، اعتراضات به چه 

سمتی خواهد رفت؟
غلامعلی رجایی، فعال و تحلیلگر سیاســی، 
دربــاره ایــن موضــوع نامه نیــوز گفــت: 
»اعتراضــات صنفی صرفا محــدود به دوره 
دولت کنونی نیســت و برای مثال در دولت 
آقای روحانی هم شاهد اعتراضات کارگران 
هفت تپه بودیم. به هــر حال حقوق اصناف 
انتظــارات آنها مطابقــت ندارد،  با  مختلف 
حقوق ها همسان ســازی نمی شود و مردم از 
نظر معیشــتی در وضعیت بــدی قرار دارند 
و دخل و خرج شان یکســان نیست. ارزش 
پول ملــی هم روزبه روز پایین می آید و تورم 
روزبه روز بالا می رود و می بینیم که افزایش 
حقوق قابل ذکری هم برای ســال آینده در 
دســتور کار نیست. همه اینها باعث می شود 

مردم اعتراض کنند«.
او ادامــه داد: »امیــدوارم که مســئولان با 
اعتراضات صنفی برخورد سیاســی و قهری 
نداشــته باشند. مســئولان وظیفه دارند که 
به اعتراضــات توجه کننــد و صدای مردم 

را بشــنوند و تمام تلاششــان را برای رفع 
مشکلات مردم به کار بگیرند«.

این فعال سیاســی بیان کــرد: »مردم حق 
دارند. به هــر حال یک زمانی یارانه 45هزار 
تومانی تقریبا برابر 10دلار بود اما اکنون یک 

دلار و نیــم هم نیســت. انرژی ها هم گران 
شده است و بیش از پیش بر مردم فشار وارد 
می شود. همه مردم اعم از معلمان، کارگران 
و... تحت فشارند و باید با منطق پای سخنان 
آنها نشست و مشکلاتشان را حل کرد؛ مانند 
کاری که در مواجهه با اعتراضات کشاورزان 
در اصفهان صورت گرفت و گفته شد با این 
روش ها در این مدت مشکل آب کشاورزان 

حل خواهد شد«.
او در پاسخ به این پرسش که اگر مسئولان 
صدای معترضان را نشنوند، اعتراضات به چه 
ســمتی می رود، اظهار کرد: »اگر مسئولان 
به اعتراضات توجــه نکنند، حتما اعتراضات 

به ســمت رادیکال شــدن حرکــن می کند. 
مردم وقتی سفره شــان خالی باشد، اعتراض 
می کننــد و اگر پاســخی دریافــت نکنند، 
اعتراض های تندتری از خود نشان می دهند 

اما تصور نمی کنم رادیکال شدن اعتراضات به 
معنای طغیان باشــد زیرا معترضات معلم اند، 
اینها چریک نیستند  کارگرند، کشاورزند و... 
که بخواهد طغیان کنند و احتمال به ســمت 
نافرمانــی مدنی و توأمــان ادامه اعتراضات 

خواهند رفت«.
رجایــی در پایــان درخصوص تأثیــر تغییر 
در وضعیت بین المللی ایــران از طریق رفع 
تحریم ها بــر بهبود کیفیــت زندگی مردم 
گفت: »رفع تحریم ها باعث آزادشدن بخشی 
از دارایی های ایران می شــود و می توانیم با 
دنیا تعامل اقتصادی داشــته باشــیم اما این 
موضوع به طور مســتقیم بر رفع مشکلات 

صنفی مؤثر نیست زیرا دولت باید در عملکرد 
خــود بازنگری کند، باید ســازوکار حقوق و 
مزایا را اصلاح کند. باید بکوشد که از دلش 
حقوق های نجومی بیرون نیاید و باید تلاش 

کند سازوکار استخدام ها را اصلاح کند«.

تشدید مطالبات از دولت رئیسی
جبار کوچکی نژاد نیز درباره چرایی افزایش 
اعتراضات جمعی به دولت رئیسی گفت: اکثر 
این اعتراضــات صنفی و مربوط به مطالبات 
اســت. دولت گذشته در ماه های آخر برخی 
حقوق ها را به صورت نامتعادل افزایش داد، 
البته مجلس نیــز در همین زمینه مصوباتی 

داشت که عاملی برای این اتفاق شد.
وی افزود: افزایش نامتعادل حقوق ها باعث 
شد از کارکنان قوه قضائیه گرفته تا کارمندان 
بخش های دیگر به شکلی اعتراض خودشان 
را ادامه دهند چون انتظار آنها این بود که با 
استقرار دولت آقای رئیســی بی عدالتی ها 

پایان یابد و حق و حقوق ها پرداخت شود اما 
این اتفــاق نیفتاد.این نماینده مجلس یادآور 
شــد: همه از دولت انتظار دارند تا عدالت را 
در پرداخت حقــوق و مزایا اجرا کند.با توجه 
به اینکه در بودجه ســال 1401 نیز برقراری 
عدالت در پرداخت حقوق همچنان دیده نمی 
شود، این باعث شــد، فرهنگیان، نیروهای 
شرکتی و بخش های دیگر نسبت به میزان 
حقوق شــان معترض باشــند بنابراین هر از 
گاهی جلوی مجلس، سازمان برنامه و بودجه 
و ریاست جمهوری تجمع می کنند.وی ادامه 
داد: مطالبات حجیمی از دولت آقای رئیسی 
وجود دارد و دولــت نیز در کوتاه مدت نمی 
تواند به این مطالبات پاســخ دهد. البته قول 
داده تــا در قالب لایحــه ای که به مجلس 
خواهد داد عدالــت در حقوق را رعایت کند، 
آن حقوق هایی که زیاد هستند کاهش یابند 
و آن حقوق هایی که کم هستند افزایش پیدا 
کنند تا به این صورت مشــکل را حل کند.
این عضو فراکسیون اکثریت مجلس درباره 
نقش مجلس بــرای ریل گذاری صحیح در 
امور اجرایی گفت: به رغم وعده دولت آقای 
رئیسی، در حوزه رتبه بندی معلمان مجلس 
ورود کرد و در لایحــه دولت اصلاحاتی را 
انجام داد. متأســفانه بعد از مصوبه مجلس، 
دولت اعــلام کرد منابع لازم را برای اجرای 
ایــن قانون ندارد، در حالیکه زمان بررســی 
لایحه، دولت متعهد شده بود که 1۲.5 هزار 
میلیارد تومــان را برای اجــرای این قانون 
درنظر می گیرد. همین مســئله عاملی برای 
تشــدید اعتراضات معلمان به دولت شــده 

است.

از برجام

کشورهای مختلف به شهروندان شان در اوکراین هشدار دادند
از جنگ سرد تا جنگ در سرزمین سرد

یک رسانه آمریکایی به نقل از منابع نظامی غربی مدعی شد که 
رئیس جمهور روسیه تصمیم خود را برای حمله نظامی به اوکراین 

گرفته است و این حمله هفته آینده آغاز خواهد شد.
خبرنگار شــبکه آمریکایی PBS روز جمعــه در پیامی توئیتری 
به نقل از منابع آگاه مدعی شد که ولادیمیر پوتین رئیس جمهور 

روسیه تصمیم خود را برای حمله به اوکراین گرفته است.
این خبرنگار آمریکایی در حســاب کاربری رسمی خود در توئیتر 
نوشت: »سه مقام دفاعی غربی به من گفته اند که ایالات متحده 
معتقد است ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه تصمیم به حمله 
به اوکراین گرفته  و این تصمیم را به نیروهای نظامی روســیه 

مخابره کرده است.«
وی افزود: »۶ نفــر از مقامات آمریکایی و غربی به من گفته اند 
همان طور که وزیر امور خارجه آنتونی بلینکن شب گذشته اعلام 
کرد، ایالات متحده انتظار دارد که حمله ]به اوکراین[ هفته آینده 
آغاز شود.«خبرنگار شــبکه PBS در توئیت دیگری مدعی شد: 
»مقامات آمریکایی یک حمله وحشتناک و خونین را پیش بینی 
می کننــد، این حمله با دو بمباران هوایــی و جنگ الکترونیکی 
به مدت دو روز آغاز می شــود و سپس با حمله ]زمینی[ احتمالًا با 

هدف تغییر رژیم ]اوکراین[ ادامه می یابد.«
دقایقی پس از انتشار این خبر در رسانه ها، جیک سالیوان مشاور 
امنیت ملــی آمریکا در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشــت: »ما 
نمی گوییم که رئیس جمهور پوتین تصمیم نهایی را گرفته است، 
اما می گوییم بر اســاس آنچه تحلیلگــران اطلاعاتی به ما ارائه 

کرده اند، نگرانی بسیار زیادی داریم.«
وی افزود: »ما دقیقاً نمی دانیم که ]حمله به اوکراین[ چه زمانی رخ 
خواهد داد، اگر به آرایش نیروها در بلاروس و روسیه، از شمال و 
شرق نگاه کنید، ]می بینید که[ روس ها همین حالا در موقعیتی 
هســتند که قادرند در هر لحظه ای یک اقدام نظامی بزرگ را در 

اوکراین آغاز کنند.«
مقامات برخی کشورهای عضو ناتو به ویژه آمریکا و انگلیس طی 
هفته های اخیر بارها مدعی شده اند که روسیه با استقرار ده ها هزار 
نیرو و تجهیزات نظامی ســنگین در مرزهای خود با اوکراین در 

صدد اقدام نظامی علیه اوکراین است.
در همین راســتا امروز دولت های نــروژ، انگلیس و هلند از اتباع 
خود خواستند که در اسرع وقت خاک اوکراین را ترک کنند. رژیم 
جعلی صهیونیســتی نیز در اقدامی مشابه از دیپلمات های خود و 

خانواده های آنها خواست که از اوکراین خارج شوند.
روسیه ضمن مردود خواندن اتهامات طرف های غربی تأکید کرده 
است که این آمریکا و دیگر اعضای ناتو هستند که با سیاست های 
بی ثبات کننده خود تلاش می کنند که اوکراین را به سمت درگیری 

با روسیه سوق دهند.
هشدار سفارت ایران در اوکراین به شهروندان ایرانی 

ساکن این کشور
در پی تحولات اخیر در اوکراین، سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در کی یف نیز روزگذشته )شنبه( ۲3 بهمن ماه اطلاعیه ای صادر 

کرد.
در ایــن اطلاعیه آمده اســت: ضمن تبریک ســالگرد پیروزی 

انقلاب اســلامی به هموطنان گرامی مقیــم اوکراین و آرزوی 
سلامتی برای آنان و سرافرازی ایران عزیز، به آگاهی می رساند، 
در پاسخ به پرسشــهای مکرر آنان در خصوص احتمال تنش و 
درگیری در مرزهای شرقی اوکراین، سفارت جمهوری اسلامی 
ایــران در کی یف، ضمن دعوت هموطنان بــه حفظ آرامش، از 
آنان درخواســت می کند با ایجاد آمادگی برای شرایط اضطراری 
احتمالی، ارتباط خود را با سفارت به منظور آگاهی از توصیه های 
ضروری حفظ کنند.بدیهی است سفارت جمهوری اسلامی، تامین 
سلامتی و امنیت اتباع ایرانی را حائز اهمیت اساسی دانسته و این 
امر مهم را در اولویت وظایف خود قرار داده اســت. بر این اساس 
توصیه های لازم در اطلاعیه های بعدی به آگاهی هموطنان عزیز 
خواهد رسید.گفتنی است، ســعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
خارجه چهارم بهمن ماه در پاســخ به ســؤال خبرنگاران درباره 
تحولات اوکراین و تنش پیش آمده بین روسیه و غرب گفته بود: 
جمهوری اســلامی ایران با دقت و از نزدیک تحولات اوکراین 
را پیگیری می کند، تــلاش کردیم با طرف هایی که در موضوع 
هستند رایزنی های خودمان را داشته باشیم راه حلی که ما برای 
همه تنش ها و بحران های منطقه ای در نظر می گیریم گفت وگو 

و راه حل سیاسی و دیپلماتیک است و امیدواریم با کاهش تنش 
با چنین گفت وگوهایی نزدیک شویم.

دستور خروج به کارکنان سفارت آمریکا در اوکراین
همچنین در پی تنش های غرب و مسکو بر سر اوکراین، وزارت 
امور خارجه آمریکا به پرســنل غیر اضطراری ســفارت خود در 

اوکراین گفت این کشور را ترک کنند.
ســفارت آمریــکا در توییتر اعلام کرد: امــروز وزارت خارجه به 
کارکنان غیر اضطراری ایالات متحده در ســفارت دستور داد به 
دلیل گزارش های مستمر در مورد استقرار نظامی روسیه در مرز 
با اوکراین که نشان دهنده احتمال اقدام نظامی قابل توجه است، 

سفارت را ترک کنند.

ســفارت واشــنگتن در کی یف افزود: علیرغم کاهش کارکنان 
دیپلماتیک، تیم اصلی ســفارت، همکاران فداکار اوکراینی ما، و 
کارکنان وزارت امور خارجه و ایالات متحده در سراسر جهان به 
تلاش های دیپلماتیک و کمک های بی وقفه در حمایت از امنیت، 

دموکراسی و رفاه اوکراین ادامه خواهند داد.
به گزارش »اسپوتنیک«، در تحولی دیگر، »ملیندا سیمونز« سفیر 
انگلیس در اوکراین نیز گفت که علیرغم افزایش تنش ها و خروج 
خانواده های دیپلمات ها، به اداره ســفارت این کشور در کی یف 
همراه با پرســنل اصلی ادامه می دهد. سیمونز در توییتر نوشت: 
مــن در کی یف می مانم و با یک تیم اصلی در آنجا به کار ادامه 

می دهم. سفارت همچنان فعال است.
روز دوشنبه، وزارت خارجه اوکراین اعلام کرد که ایالات متحده، 
انگلیس، آلمان و اســترالیا قصد دارند خانواده های دیپلمات ها را 
تخلیه کنند. »جوزپ بورل« مســئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا اما اعلام کرد که کشورهای عضو این اتحادیه قصد ندارند 

کارکنان دیپلماتیک خود را از اوکراین خارج کنند.
»جیک ســالیوان« مشــاور امنیت ملی آمریکا شامگاه جمعه به 
تمامی شهروندان آمریکایی هشدار داد که ظرف ۲4-48 ساعت 

آینده خاک اوکراین را تــرک کنند. وی که در کنفرانس خبری 
کاخ سفید صحبت می کرد، گفت: اکنون خطر به اندازه کافی زیاد 
بــوده و تهدید به اندازی کافی فوری اســت و این همان چیزی 
است که احتیاط می خواهد. در شرایطی هستیم که اگر ولادیمیر 
پوتین )رئیس جمهور روســیه( هر زمانی که دستور دهد،  ممکن 
است تهاجم )علیه اوکراین( آغاز شود. این تهاجم ممکن است در 

جریان برگزاری المپیک )زمستانی چین( باشد.
»آناتولی آنتونوف« سفیر روسیه در ایالات متحده نیز روزگذشته 
)شــنبه( در گفت وگو با هفته نامه آمریکایی نیوزویک، ادعاهای 
مقام های آمریکایی مبنی بر تصمیم روسیه برای حمله به اوکراین 
در جریــان یا پس از المپیک پکن را کاملًا بی اســاس توصیف 
کــرد. وی در این خصوص گفت: »اظهارنظرات سیاســتمداران 
مبنی بر اینکه روســیه در جریان بازی های المپیک پکن یا پس 
از آن به اوکراین حمله خواهد کرد، بدون دلیل و مدرک اســت و 
هیچ پشــتوانه ای ندارد«.آنتونوف در ادامه گفت که حتی ناظران 
آمریکایی تصریح کرده اند که »شهروندان آمریکایی نیز نسبت به 
این ادعاهای بی اساس به طرز فزاینده ای بی اعتماد شده اند. این 
در حالی است که رهبری روسیه به نوبه خود به طور مکرر اعلام 

کرده است که کشور ما قصد حمله به کسی را ندارد«.
واکنش مسکو به خبر خروج دیپلمات هایش از اوکراین

بعد از انتشــار خبر آغاز خروج دیپلمات های روس از اوکراین در 
میانه تنش های مسکو و غرب، »ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارت 
خارجه روسیه روز )شنبه( گفت که مسکو تصمیم گرفته تا تعداد 
کارکنان دیپلماتیک خود در اوکراین را تعدیل کند، زیرا از اقدامات 

تحریک آمیز کی یف یا طرف های دیگر می ترسد.
بــه گزارش رویترز، ایــن دیپلمات روس نگفت کــه آیا این به 
معنای کاهش تعداد کارکنان اســت یا خیر، اما گفت که سفارت 
و کنســولگری ها در اوکراین به انجام وظایف کلیدی خود ادامه 
می دهند.پیش تر ســفارت روســیه در کی یف در بیانیه ای اعلام 
کرد که فعالیت آن ادامه دارد. ســاعاتی قبل تــر، گزارش هایی 
منتشر شد مبنی بر اینکه کارمندان نمایندگی دیپلماتیک روسیه 
در اوکراین در حال ترک این کشــور هســتند. طبق گزارش ها، 
شهروندان اوکراینی گفتند که دیپلمات ها و کارمندان کنسولگری 
روسیه شروع به عزیمت به این کشور کرده اند و به همین دلیل، 
مشــکلاتی در ثبت نام برای پذیرش در ســفارت و کنسولگری 

روسیه مشاهده شده است.

511/5هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی  )11/38(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی 
و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 و قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصـوب 1390/09/۲0 و برابر 
رای شـماره 1400۶030۶00500945۶مـورخ 1400/11/1۶ هیـات اول موضـوع ماده یک 
قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتی نیشـابور تصرفات مالکانـه و بلامعـارض آقای مهدی 
منفـردی  فرزنـد محمد نسـبت به ششـدانگ یکبـاب مغازه  بـه مسـاحت 11/40 متر مربع 
از پـلاک شـماره ۲1۲ فرعـی از ۲31 اصلـی واقـع در اراضـی مرتضی آبّاد  بخـش ۲ حوزه 
ثبـت ملـک نیشـابور خریـداری از مالـک رسـمی آقـای غلامرضـا دانشـور محـرز گردیده 
اسـت..لذا بموجـب مـاده 3 قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی و مـاده 13 ائیـن نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز از 
طریـق ایـن روزنامـه و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در 
محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ 
نماینـد معتـرض بایـد ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت را بـه اداره ثبت 
محـل تحویـل دهـد که در ایـن صورت اقدامـات ثبت موکول بـه ارائه حکم قطعـی دادگاه 
اسـت و در صورتـی ک اعتـراض در مهلـت قانونی واصـل نگردد یا معتـرض گواهی تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل رذا ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند 
مالکیـت مـی نماید و صدور سـند مالکیـت مانع از مراجعـه متضرر به دادگاه نیسـت . تاریخ 

انتشـار نوبـت اول 1400/11/۲4 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1400/1۲/09 - م الـف 991
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

رجایی: امیدوارم که مسئولان با اعتراضات صنفی برخورد سیاسی و قهری 
نداشته باشند. مسئولان وظیفه دارند که به اعتراضات توجه کنند و صدای مردم را 

بشنوند و تمام تلاششان را برای رفع مشکلات مردم به کار بگیرند

کوچکی نژاد: مطالبات حجیمی از دولت آقای رئیسی وجود دارد و دولت نیز در 
کوتاه مدت نمی تواند به این مطالبات پاسخ دهد

,,

سفارت جمهوری اسلامی ایران در کی یف، ضمن دعوت هموطنان به حفظ آرامش، 
از آنان درخواست می کند با ایجاد آمادگی برای شرایط اضطراری احتمالی، ارتباط 

خود را با سفارت به منظور آگاهی از توصیه های ضروری حفظ کنند

,,
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وعده تورمی وزیر اقتصاد برای سال جدید

قرار نیست از سود سپرده های بانکی مردم مالیات گرفته شود

وزیر امــور اقتصادی و دارایی گفــت: دولت در 
مرحله کنترل کســری بودجه و تورم بسیار جدی 
است و در سال آینده تورم بسیار کمتری را تجربه 

خواهیم کرد.
به گزارش روزنامه صبح امروز، بیست و هشتمین 
گردهمایــی مجازی ائمه جمعه بــا حضور دکتر 
احســان خاندوزی- وزیر امور اقتصــاد و دارایی 
کشور برگزار شد. او در ابتدای این گردهمایی به 
ارائه گزارشی از وضعیت گذشته، حال و آینده این 
وزارتخانه پرداخت و با بیان اینکه دولت سیزدهم 
در حالی دولت را به دســت گرفت که شــرایط 
اقتصادی کشور در وضعیت بی ثباتی کم سابقه ای 
قرار داشت، خاطرنشــان کرد: در سال 1400 در 
چهارمین سال متوالی به جهت رشد قیمت ها قرار 

داشتیم که الان هم وضعیت نامطلوبی را داریم.
وی بــا بیان اینکه پس از جنگ جهانی دوم و در 
طول 80 ســال اخیر چنین دوران تورمی ســابقه 
نداشته اســت،  تصریح کرد: متأسفانه سختی این 
مشــکلات و تورم بر دوش مردم و زندگی آن ها 
قرار گرفت که بخشــی از آن به خاطر تحریم ها 
و برخــی از آن به دلیل برخــی بی تدبیری ها در 
مســائل دیرینه اقتصادی بود. ما در ســال های 
1391 تا 139۷ فاصله تحریمی ای را داشتیم که 
می توانســتیم از این تحریم ها درس بگیریم و به 
ترمیم وضعیت اقتصادی کشور بپردازیم؛ ولی این 
موضوع در دولت گذشــته اتفاق نیفتاد؛ به همین 
دلیل تنها پشــتوانه دولت اتکا به درآمدهای نفتی 

بود که دچار مشکلات اقتصادی زیادی شدیم.
دو معضل دولت سیزدهم در شروع به کار

وزیــر امور اقتصــاد و دارایی تاکیــد کرد: دولت 
سیزدهم زمانی که در شهریورماه 1400 دولت را 
به دست گرفت، دو مسئله مهم را در پیش داشت 
که از گذشــته برخی مشــکلات را برای کشور 
بوجــود آورده بود. یکی از آن هــا تامین نیازها و 
کالاهای اساسی مردم و دیگری هم تأمین حقوق 

و دستمزد کارکنان دولت بود.
وی با بیان اینکه در هر ســال دولت ها می توانند 
بین ســه تا چهار دهم درصد درآمد سالانه را به 

عنوان تنخواه اســتفاده کنند،  یادآور شــد: زمانی 
که دولت ســیزدهم کار را شــروع کــرد،  همه 
این درآمدهای ســالانه مصرف شده بود و هیچ 
درآمدی در این زمینه وجود نداشت. علاوه براین 
دولت برای تأمین کســری بودجــه می تواند 85 
درصد اوراق مشــارکت را به فروش برساند که از 
این امکان نیز قبل از شروع به کار دولت سیزدهم 
استفاده شــده بود. بنابراین دولت برای مدیریت 
این دو بخش به صورت فوریت، پیگیری این دو 
مسئله را در دستور کار خود قرار داد تا بتواند ثبات 

را در کشور ایجاد کند.
خاندوزی با بیان اینکه مسئله دوم دولت، بی ثباتی 
و نوسانات قیمت ها بود که پیرو آن در بازار ارز رخ 
داد، تصریح کرد: ایــن بی ثباتی بازار  به گونه ای 
بود که قیمت ارز در مدتی کوتاه به حدود 30 هزار 
تومان افزایش یافت. از این رو دولت ســیزدهم 
با تلاش شــبانه روزی که انجام داد،  توانست در 

روزهای اخیر نرخ ارز را کاهش دهد.
وی با اشــاره به اینکه تورم دو منشأ دارد،؛ یکی 
کســری بودجه و دیگری بی انضباطی بانکی و 
پولی،  ادامــه داد: از این رو در حال کنترل هر دو 
هستیم و مدیریت می کنیم تا کسری بودجه و بی 
انضباطــی بانکی و پولی رخ ندهد. در حال حاضر 
تورم ماهانه را کنتــرل کرده ایم. اگر بخواهیم به 
دنبال رشــد اقتصادی باشیم،  این موضوع پس از 

ثبات اقتصــادی رخ می دهد که در حال رفتن به 
این سمت هستیم.

وزیر امور اقتصاد و دارایی با بیان اینکه همیشــه 
رویکرد دولت ها بــه وزارت امور اقتصاد و دارایی 
به عنوان یک منبع تأمین درآمد از طریق مالیات 
بوده اســت، یادآور شــد: اما پس از 15 سال این 
نــگاه در ایــن وزارتخانه تغییر کرده اســت و ما 
بــه دنبال کاهش 5 درصــدی مالیات بنگاه های 
معاملاتی هستیم و نتایج این نوع تغییر رویکرد به 
اخذ مالیات را در سال آینده شاهد خواهیم بود؛ از 
ایــن منظر که کاهش مالیات در بهبود بنگاه های 

معاملاتی تاثیرگذار است.
وی افزود: یکی از انتقادها و گلایه هایی که مردم 
در ســفرهای اســتانی به دولت داشتند،  مشکل 
مجوزهای اقتصادی است که در حال ساماندهی 
این موضوع هستیم و مقدمات آن فراهم شده که 
مجوزها به صورت برخط صادر شود. یکی دیگر از 
گلایه های مردمی، تامین کالاهای اساسی است 
که از طریق فروشگاه های زنجیره ای این موضوع 
را تأمین خواهیم کرد و در این خصوص اقدامات 
خوبــی صورت گرفته و برنامه هــای عملیاتی ای 

تدارک دیده شده است.
دسترسی آسان مردم به دولت، شعار دولت 

سیزدهم 
وزیر اقتصاد، شعار اصلی این دولت را »دسترسی 

آسان مردم به دولت« دانست و تأکید کرد: برای 
این موضوع اقداماتی را در دســتور کار داریم که 
مراجعه و دسترســی مردم بــه دولت را از طریق 
نرم افزارهای موجود در بانک ها و ســایر نهادهای 

مربوطه تسهیل می کند.
برنامه وزارت اقتصاد برای مدیریت بازار سرمایه

وی همچنین بــه موضوع بورس اشــاره کرد و 
گفت: حدود 49 میلیون نفر در بورس ســهامدار 
هســتند که 30 میلیون به صورت غیرمستقیم و 
۲0 میلیون نفر به صورت مســتقیم در این زمینه 
مشارکت دارند. مدیریت  این بازار توسط برخی از 
سهامداران سبب شــده تا برخی مشکلات را در 
بورس شاهد باشیم که این مسئله هم قابل حل و 
کنترل است و در این زمینه برنامه ریزی های لازم 
صورت گرفته است؛ از جمله اینکه در دولت جدید 
اصلاح بازار ســرمایه را در پیش گرفته ایم که در 
این زمینه پیشنهادی را به هیئت دولت ارائه کرده 
و منتظر تصویب آن هستیم. در این طرح به دنبال 
این هستیم که گردش مالی در شهرها و استان ها 
فعال شود و در بودجه 1401 این مسئله پیش بینی 
شده است، از این رو دولت به دنبال توزیع بودجه 
استانی به صورت عادلانه تر پیش خواهد رفت. به 
همین منظور »صندوق های پیشرفت توسعه« در 
اســتان ها را ایجاد کرده ایم که یکی از ابزارهای 

حمایتی دولت در این مسئله خواهد بود.

خاندوزی با بیان اینکه امســال تا پایان اسفندماه 
سود سهام عدالت به همه 49 میلیون نفر سهامدار 
پرداخت می شود، ادامه داد: کسانی که 1 میلیون 
تومان سهامدار هستند به همان میزان و کسانی 
هم که بیــش از 500 هزار تومان ســهام دارند، 
 حــدود ۶00 هزار تومان به آن ها ســود پرداخت 

خواهد شد.
رویکرد دولت نسبت به افزایش حقوق ها

وزیر امــور اقتصاد و دارایی با بیــان اینکه یکی 
دیگــر از گلایه های مردمی به دولت این اســت 
که چرا تــورم 40 درصد افزایش یافته،  اما حقوق 
و دســتمزدها متناســب با آن افزایش نمی یابد، 
افزود: از آن جایی که همگان می دانند مهم ترین 
مسئله برای حل این موضوع این است که دولت 
باتوجــه به افزایــش قیمت ها و تــورم، حقوق و 
دستمزدها را افزایش دهد، اما خوب می دانیم که 
ایــن تصمیم تنها برای حــدود 4 میلیون کارمند 
دولت نیســت،  بلکه بر ســایر بخش های کشور،  
حتی بخش خصوصی هم تاثیرگذار اســت و این 
پیام را بــرای بخش خصوصی ارســال می کند 
که شــما هم باید متناســب با این اقدام، حقوق 
 و دســتمزد کارکنان و کارگــران خود را افزایش

 دهید.
وی ادامه داد: از این رو این موضوع در وضعیت 
اشــتغال بسیاری از افراد تاثیر خواهد گذاشت و 
ممکن است سبب اخراج و تعدیل نیروهای کار 
در ســطح کشور شود که خود این مسئله سبب 
نگرانی بیشــتر مردم می شــود. البته دولت هم 
منابع کافی برای ایــن افزایش حقوق را ندارد. 
حتی در بودجه 1401 شرایط را در وضعیت عدم 
توافق 1+4 تنظیم کرده ایم که در صورت عدم 
توافق، مشــکل زیادی در کشــور ایجاد نشود. 
همچنین افزایش حقوق ها، سبب افزایش تورم 
و کاهش قدرت خرید مردم می شــود. بنابراین 
دولت در مرحله کنترل کســری بودجه و تورم، 
بسیار جدی است و با اتخاذ اینگونه سیاست ها، 
در ســال آینده تورم بســیار کمتری را تجربه 

خواهیم کرد.

مدیرکل تحلیل فرایندهای ســازمان امــور مالیاتی گفت: 
در صورت تصویب مالیات بر ســپرده های بانکی اشخاص 
حقوقی در قانون بودجــه 1401، این پایه مالیاتی صرفا به 

حقوقی ها اختصاص خواهد یافت.
بر اســاس بند »ض« تبصره ۶ لایحه بودجه 1401، دولت 
خواستار دریافت مالیات از سود سپرده های بانکی اشخاص 
حقوقی شــده است.این در حالی است که در هنگام بررسی 
ایــن لایحه در کمیســیون تلفیق بودجــه 1401 مجلس، 
شــرکت های بیمه بازرگانی، صندوق بیمه همگانی حوادث 
طبیعی ســاختمانی، صندوق بیمه کشاورزی، صندوق های 
بازنشستگی، صندوق تأمین خســارت های بدنی، صندوق 

توســعه ملی و صندوق نوآوری و شــکوفایی از این حکم 
مســتثنی شده و ســود ســپرده های بانکی آنها از مالیات 
معاف شــد.داوود منظور رئیس سازمان امور مالیاتی نیز در 
سفر هفته گذشته به اســتان کرمانشاه در جمع خبرنگاران 
از اجــرای پایه مالیاتی مذکور برای اولین بار در کشــور در 
صورت تصویــب در مجلس خبر داده بود.هر چند که پیش 
از این نیز بارها کارشناســان اقتصادی خواهان اخذ مالیات 
از سود ســپرده های بانکی برای انتقال نقدینگی از بخش 
ســپرده گذاری به سمت بخش تولید شــده بودند.از دیگر 
انتقاداتی که کارشناســان اقتصادی به معافیت مالیاتی سود 
سپرده های بانکی اشــخاص حقیقی وارد می دانند، احتمال 

تغییر نام این ســپرده ها در بانک ها از اشــخاص حقوقی به 
حقیقی خصوصاً برای شــرکت های غیــر دولتی که نیازی 
به حسابرســی ســپرده های بانکی آنها از ســوی سازمان 

حسابرسی ندارند، ذکر می شود.
مدیرکل تحلیــل فرآیندهای ســازمان مالیاتی: از ســود 

سپرده های بانکی اشخاص حقیقی مالیات گرفته نمی شود
جهانگیر رحیمی مدیرکل تحلیل فرایندهای ســازمان امور 
مالیاتی در گفــت و گو با خبرنگار مهــر، درباره مالیات بر 
سپرده های بانکی اشــخاص حقوقی اظهار کرد: بر اساس 
لایحه بودجه 1401 مالیات به سپرده های بانکی شرکت ها 
و اشــخاص حقوقــی تعلق می گیرد که پیــش نویس این 

موضوع در لایحه آمده اســت.وی افزود: این پایه مالیاتی 
هنوز به قانون تبدیل نشــده و بــرای ابلاغ آن باید مراحل 
تصویب قانونی را طی کند تا به قانون تبدیل شــود.به گفته 
مدیــرکل تحلیل فرایند امور مالیاتی، ایــن پایه مالیاتی در 
کمیسیون تلفیق با اندکی تغییرات تصویب شد و تعدادی از 
شــرکت ها از پرداخت این پایه مالیاتی معاف شدند.رحیمی 
یادآور شد: در قانون بودجه سال آینده در صورت تصویب در 
مجلس پایه مالیاتی سپرده های بانکی اشخاص حقوقی کف 
رقمی ندارد و به طور کلی آمده اســت.وی خاطرنشان کرد: 
قرار نیســت از سپرده بانکی اشخاص حقیقی مالیات گرفته 

شود و صرفاً به اشخاص حقوقی تعلق می گیرد.

آیا سیب زمینی ارزان شد؟
رییس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی 
تهران گفت:با اقدامات اخیر دولت، قیمت 
سیب زمینی در مبدا کاهشی شده است.

اســدالله کارگر در پاسخ به این سوال که 
آیا سیب زمینی ارزان شده است یا خیر؟ 
گفت: توزیع ســیب زمینی با قیمت 10 
هزارتومان در میادین میوه و تره بار باعث 
کاهش قیمت این کالا در میدان مرکزی 

میوه و تره بار هم شده است.
وی ادامه داد: مغازه داران مصرف کننده هستند و نقشی در تعیین قیمت ندارند. از مبدا یعنی 
میــدان مرکزی میوه و تره بار خریــد می کنند و هر محصولی با هر قیمتی که در مبدا تعیین 

شود با اعمال سود مصوب در مغازه ها به فروش می رسد.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و ســبزی تهران اضافه کرد: افزایش قیمت تره بار مقطعی 

بوده و بعد از مدتی دوباره قیمت ها کاهش می یابد.
وی تصریح کرد:بر اســاس کشــف قیمت در میدان مرکزی میوه و تــره بار قیمت هر کیلو 
ســیب زمینی کهنه به صورت عمده  8 تا 1۲ هزار تومان و ســیب زمینی نو 11 تا 13 هزار 

تومان است.
به گزارش ایســنا، چندهفته ای می شــود که قیمت سیب زمینی ســر به فلک گذاشته و تا 
هرکیلو ۲5هزارتومان هم پیش رفته اســت. افزایش قیمتی که کارشناسان علت آن را احتکار 

داخلی، صادرات و از بین رفتن حدود 50 هزارتن سیب زمینی در سیل  اخیر می دانند.

  اتمام مهلت کاهش قیمت لوازم خانگی
لوازم خانگی  اتحادیه فروشندگان  رئیس 
تهــران ضمــن ارائه جزئیاتــی از آتش 
سوزی امروز در بازار بزرگ تهران، گفت 
که بر اســاس هماهنگی های انجام شده 
با وزارت صمت، امــروز آخرین فرصت 
کاهش قیمــت محصولات لوازم خانگی 
اســت و در غیر این صورت با شرکت ها 

برخورد خواهد شد.
اکبــر پازوکی در گفت وگو با ایســنا،  با 

اشــاره به افزایش 8 تا 1۲ درصدی قیمت لوازم خانگی از سوی برخی شرکت ها در ماه های 
گذشــته، تصریح کرد: اما شرکت ها پس از اعلام سازمان صنعت، معدن و تجارت و سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، قیمت ها را به نرخ های قبلی شــان برگرداندند، جز 

یک شرکت لوازم خانگی که همچنان بر قیمت های جدید خود پافشاری می کند.
اما به گفته وی بر اساس هماهنگی های انجام شده با وزارت صمت، امروز ۲3 بهمن آخرین 
فرصت کاهش قیمت شــرکت های لوازم خانگی است و اگر قیمت ها را کاهش ندهند با این 

شرکت ها برخورد خواهد شد.
البته باید به این نکته هم اشــاره شود که اواسط دی ماه دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی 
ایران از افزایش 39 درصدی قیمت نهاده های تولید از ابتدای امســال تاکنون خبر داده بود و 
اواخر دی هم ماه رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اعلام کرد که برخی تولید کنندگان 
لوازم خانگی در روزهای اخیر قیمت محصولات خود را 8 تا 1۲ درصد افزایش دادند. بیشترین 
افزایش قیمت مربوط به یخچال و فریزر و کولر آبی بود و قیمت ماشین لباسشویی و ماشین 

ظرفشویی تغییری نکرده بود.
امــا مقامات وزارت صمــت تاکید کردند که این افزایش قیمت ها بــدون مجوز و غیرقانونی 

بوده است.

  کدام بازنشستگان وام ۵۰ میلیون 
تومانی می گیرند؟

صندوق بازنشســتگی کارکنان بانک ها 
از پرداخت تسهیلات 50 میلیون تومانی 
با نرخ سود 10 درصد به بازنشستگان 4 

بانک دولتی خبر داد.
به نقل از صندوق بازنشســتگی کارکنان 
صندوق  میــان  تفاهم نامــه  بانک هــا، 
بازنشســتگی کارکنــان بانک ها و چهار 
بانک دیگر به امضا رســید که بر اساس 
دولتی،  بانک  بزرگترین  بازنشستگان  آن 

بانک عامل بخش کشاورزی، بانک عامل بخش مسکن و بانک عامل بخش صنعت و معدن 
از تسهیلات 50 میلیون تومانی برخوردار می شوند.

در ادامه مذاکرات برای ارائه تســهیلات 50 میلیون تومانی به بازنشســتگان شــبکه بانکی، 
تفاهم نامه هایــی میان آقابابائی مدیرعامل صندوق بازنشســتگی بانک هــا با آقایان فرزین، 

خدارحمی، شایان و مهری مدیران عامل بانک های مذکور به امضا رسید.
بر اساس این تفاهم نامه، نرخ تسهیلات مذکور 15 درصد و دوره بازپرداخت آن ۶0 ماهه است 
که با توجه به اینکه صندوق بازنشستگی بانک ها 5 درصد از سود متعلقه را تقبل نموده است، 

تسهیلات مذکور با نرخ 10 درصد توسط بانک ها به بازنشستگان محترم پرداخت می شود.
شــایان ذکر اســت پیش از این با امضای تفاهم نامه هایی، پرداخت وام پیشنهادی صندوق 

بازنشستگی کارکنان بانک ها توسط چند بانک نیمه دولتی بورسی آغاز شده است.

  پیش بینی قیمت دلار تا پایان هفته
به گفتــه برخی بازیگــران ارزی، گمانه 
زنی هــای مثبت در مــورد احیای توافق 
که  اســت  عاملی  مهم ترین  هســته ای 
موجب شده است خریداران از بازار تا حد 
زیادی خارج شــوند و فروشنده ها دست 

بالاتر را در معاملات داشته باشند.
در این وضعیت حتی در صورتی که دلار 
به سوی حمایت ۲۶ هزار و ۲00 تومانی 
نرود، کار دشــواری برای رشد قیمت به 

بالای محدوده ۲۶ هزار و 800 تومان خواهد داشت.روز چهارشنبه، کاهشی ها قدرت بیشتری 
در بازار ارز داشــتند. آن ها توانستند اسکناس آمریکایی را از نزدیکی محدوده ۲۶ هزار و ۷00 
تومان دور کنند و به ســوی ســطح ۲۶ هزار و 500 تومانی ببرند. البته برخی فعالان نیز به 
افزایش قیمت انتهای وقت روز چهارشــنبه توجه داشتند و انتظار داشتند که این روند در روز 
جاری، فضای بازار را متاثر کند.برخی تحلیل گران فنی با توجه به روند نسبتا کاهشی دلار در 
روز چهارشنبه، باور دارند که در روز جاری نیز کاهشی ها دست بالاتر را در بازار خواهند داشت 
و این موضوع موجب خواهد شــد که اســکناس آمریکایی بار دیگر به سوی حمایت حساس 
۲۶ هزار و ۲00 تومان حرکت کند.تحلیل گران فنی باور دارند که در صورت شکست حمایت 
۲۶هزار و ۲00 تومانی، اسکناس آمریکایی حداقل تا محدوده ۲5 هزار و 800 تومان کاهش 
خواهد یافت. با این حال، کاهشی های بازار ارز کار دشواری دارند، چرا که اسکناس آمریکایی 

در هفته جاری یک بار توانست با قدرت از محدوده ۲۶ هزار و ۲00 تومانی دفاع کند.
به گفته برخی بازیگران ارزی، گمانه زنی های مثبت در مورد احیای توافق هسته ای مهم ترین 
عاملی اســت که موجب شده اســت خریداران از بازار تا حد زیادی خارج شوند و فروشنده ها 
دســت بالاتر را در معاملات داشته باشند. در این وضعیت حتی در صورتی که دلار به سوی 
حمایت ۲۶ هزار و ۲00 تومانی نرود، کار دشــواری برای رشــد قیمت به بالای محدوده ۲۶ 
هزار و 800 تومان خواهد داشــت.برخی از معامله گران باور دارند که دلار پیش از رسیدن به 
توافق هســته ای بخش بزرگی از افت خود را تجربه کرده است و در صورت توافق نیز دشوار 

است که زیر مرز ۲5 هزار تومان تثبیت شود.

با خبر باشید

قیمت خودرو تک نرخی می شود؛

پایان کار دلالان خودرو
آوا فلاح

چندی پیش رضا فاطمی امین، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت از حذف قرعه کشی خودرو 
در ســال آینده خبــر داد اما دربــاره طرح 
جایگزین فروش خــودرو صحبتی به میان 
نیاورد. حالا برخی اعضای کمیسیون صنایع 
مجلس خبــر می دهند که طــرح احتمالی 
حذف قیمــت کارخانه و تک نرخی شــدن 

بهای خودرو است.
قرعه کشــی خودرو و شــکاف زیــاد بین 
قیمــت کارخانه ای خودرو و قیمت بازار آزاد 
سال هاســت که اعتراض زیادی را به دنبال 
داشته است؛ حالا اما رضا فاطمی امین، وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت دولت رییســی پا 
پیش گذاشــته و از حذف قرعه کشی خودرو 

از سال آینده گفته است. 
فاطمی امین اما از طرح جایگزین صحبتی به 
میان نیاورده اســت. هرچند که او وعده داده 
که تولید خودرو سال آینده به یک میلیون و 
۶00 هزار دســتگاه برسد. عددی که حتی از 
رقم تولید ســال های پیش از تحریم بیشتر 
اســت و در این ســال ها در بهترین حالت، 

میزان تولیــد خودرو حدود یــک میلیون و 
۲00 هزار دستگاه خودرو بوده است. البته در 
مقابل تقاضای ســالانه بازار خودروی ایران 
هم حدود یک میلیون دســتگاه برآورد شده 

است. 
حالا چیزی حدود یک ماه دیگر تا پایان سال 
باقی مانده و مشخص نیست که شیوه عرضه 
خودرو سال آینده چه تغییری خواهد داشت. 
هرچند که برخی اعضای کمیســیون صنایع 
مجلس از طرح جایگزینی صحبت می کنند 

که هنوز نهایی نشده است. 
فرهاد طهماسبی، دبیر اول کمیسیون صنایع 
مجلس طــرح جایگزیــن احتمالی را حذف 
قیمت کارخانه ای خودرو و تک نرخی شدن 
بهای آن می داند و به اقتصاد آنلاین توضیح 
می دهد: وزارت صمت ســازوکاری را پیش 
بینــی کرده که مردم بتواننــد عادلانه تر به 
محصولات تولیدی دسترســی داشته باشند 
که این طرح جایگزین قرعه کشــی خودرو 
می شود. هرچند که جزییات آن هنوز نهایی 
نشــده اما من فکر می کنم با برنامه دولت 
برای بازار خودرو، بحث دلال بازی و واسطه 

گری و همچنین مجموعه ایراداتی که قرعه 
کشــی با خود به همــراه دارد از بین خواهد 

رفت.
طهماســبی در واکنش به اینکه آیا خودرو با 
نرخ بازار آزاد تک نرخی می شود؟ می گوید: 
تاکید کمیســیون صنایع بــه وزیر صمت بر 
این است که برنامه ای تدوین کند تا قیمت 
خودرو کمتر شــود و حتی الامکان خودرو با 
نرخ واقعی یعنی با قیمت تمام شده کارخانه 

به دست مردم برسد. 
مصطفی طاهری، عضو کمیســیون صنایع 
مجلس هم درباره مدل جایگزین قرعه کشی 
خــودرو به می گوید: من بــه طور دقیق در 
جریان جزییات مدل جایگزین قرعه کشــی 
خودرو نیســتم اما اگر تولید خودرو با تقاضا 
برابر شود و بین قیمت کارخانه و بازار تفاوت 
چشــمگیری وجود نداشته باشد نیاز به قرعه 

کشی از بین می رود.
او در ادامــه افزود: به نظــر من حذف قرعه 
کشــی اقدام فوق العاده ای است  که باید از 
خیلی وقت پیش به ســمت آن حرکت می 
کردیم و اگر موضوع عرضه و تقاضا ســر و 

ســامان بگیرد و قرعه کشــی حذف شود و 
خودرو به اندازه نیاز مردم موجود باشد قیمت 
ها برابر می شود همچنین تحویل خودرو نیز 
به روز خواهد شد. بنابراین حذف قرعه کشی 

حتما اتفاق خوبی خواهد بود.
پیش از این احمد نعمت بخش، دبیر انجمن 
خودرو ســازان کشــور دربــاره خبر حذف 
اقتصاد آنلاین گفته  به  قرعه کشــی خودرو 
بود: من از حذف قرعه کشی خودرو استقبال 
می کنم اما متاسفانه امکان حذف آن با روند 

قیمت گذاری دستوری وجود ندارد.
اقتصاد آنلایــن نوشــت: او در ادامه تاکید 
کرده بود: در حــال حاضر قیمت کارخانه ای 
پژو پارس 1۷0 میلیون تومان اســت؛ همین 
خودرو در بازار 340 میلیون تومان به فروش 
می رسد. یعنی با یک محاسبه ساده می توان 
گفت تقریبا حدود دو برابر قیمت یک خودرو 
رانت وجود دارد. بنابراین حذف قرعه کشــی 
خودرو فی النفســه اتفاق خوبی است اما اگر 
قرار بر قیمت گذاری دســتوری باشد، دوباره 
خودرو در بازار چند نرخی می شــود و بساط 

دلالی تدوام خواهد داشت.

به نظر من حذف قرعه 
کشی اقدام فوق العاده ای 
است  که باید از خیلی وقت 
پیش به سمت آن حرکت 
می کردیم و اگر موضوع 
عرضه و تقاضا سر و سامان 
بگیرد و قرعه کشی حذف 
شود و خودرو به اندازه نیاز 
مردم موجود باشد قیمت 
ها برابر می شود همچنین 
تحویل خودرو نیز به روز 
خواهد شد. بنابراین حذف 
قرعه کشی حتما اتفاق خوبی 
خواهد بود

 در حال حاضر تورم 

ماهانه را کنترل کرده ایم. 

اگر بخواهیم به دنبال رشد 

اقتصادی باشیم،  این موضوع 

پس از ثبات اقتصادی رخ 

می دهد که در حال رفتن به 

این سمت هستیم
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لزوم تغییر مفاهیم و رویکردها به صنعت 
گردشگری

سعید داغستانی
کارشناس ارشد مدیریت جهانگردی

آیــا تا کنون به این فکر کرده اید که چرا در برخی کشــورها، صنعت 
گردشگری، سفر و فراغت که در ادبیات جهانی از آن به عنوان یکی از 
موتورهای محرک توسعه اقتصاد یاد می شود، به خوبی و در حالت های 
متعالی به فعالیت مشغول است و مسیر توسعه متعادل و صحیحی را 
انتخاب کرده و طی می کنند. پاســخ این پرسش در تدوین و استقرار 
تئوری های نوین توسعه گردشگری نهفته است. آگاهی از مفاهیم و 

تئوری های موجود در جهان پیرامونی به ما نشان می دهد که ما اکنون در کجای فرآیند توسعه ایستاده ایم.
برخی اوقات با نگاه به کشــورهای توسعه یافته احساس و مشاهده می شود که بخش گردشگری )هم 
داخلی و خارجی( از سطح توسعه یافتگی و نظم و ترتیب خاصی برخوردار است، جاذبه ها و فعالیت های 
مختلفی ایجاد شــده یا میراث فرهنگی و تاریخی گذشــتگان به خوبی پیرایش و آراسته است و تمامی 
اجزای این بخش به خوبی با یکدیگر هماهنگ شده اند و کار می کنند تا در نهایت هم افزایی لازم را ایجاد 
کنند. این حجم از موفقیت و توسعه یافتگی اتفاقی نیست و بدون شک به ناگهان نیز ایجاد نشده و استقرار 
نیافته است، به طور کلی روندهای کلان )Megatrends( توسعه گردشگری در جهان، سه موج بزرگ را 
تجربه کرده است. نخست؛ توسعه اقتصادی و بسط مالی، دوم؛ تفکر پایداری و سوم تئوری توسعه مبتنی 
بر جوامع و اکنون با توجه به تغییرات شگرف حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات آرام آرام در حال ورود 
به عصر فن آوری های نوین است که البته هنوز این موضوع بدرستی تبیین و تشریح نشده است. جهان 
در ابتدای توســعه گردشگری تاکید بسیاری بر به صرفه بودن و اقتصادی شدن صِرف کالاها، خدمات 
و هر آنچه در گردشــگری وجود دارد، داشت. آن قدر در این مسیر تلاش و حرکت کرد که اصطلاحا از 
آن ســوی بام فرو افتاد و مقاصد و کشورهایی با توریســت انبوه )MassTourism( سرو کار داشتند و 
برای جذب حداکثری گردشــگران سراسر دنیا تلاش می کردند؛ به ناگاه خود را و همه جاذبه ها و منابع 
طبیعی شــان را بر باد رفته دیدند. چرا که اصل قضیه و به تعبیری قلب صنعت گردشگری یعنی منابع، 
جاذبه ها و امکانات شان که گردشگران برای بازدید از آن ها به آن مقاصد رفته بودند از میان رفته بود. به 
دیگر سخن با رعایت نشدن مسایل مربوط به ظرفیت تحمل بسیاری از جاذبه ها و منابع مقصد )مانند 
منابع طبیعی، تاریخی - فرهنگی و منابع خاص( از بین رفتند و اصل گردشگری به مخاطره افتاد. پس 
از ایجاد مخاطرات ذکرشده، نظریه پردازان و مجریان بخش گردشگری درصدد بر آمدند تا مسائل پیش 
آمده را برطرف کنند، لذا تئوری های توسعه پایدار و مباحث برنامه ریزی راهبردی شکل گرفتند. در موجی 
کوتاه و زودگذر؛ اما موثر، صنعت گردشگری به شدت متمایل به جوامع شد و دست اندرکاران به این نکته 
اشــاره داشتند که تمامی صنعت گردشگری و هدف از خلق سفر و گردشگری توجه به منافع و جوامع 
میزبان است و توسعه بایستی به گونه ای باشد که هر دو جامعه )هم میزبان و هم میهمان( بتوانند نهایت 
استفاده را از موهبت های این صنعت ببرند. جالب توجه و البته جای بسیار تاسف و تعمق دارد که بدانیم 
بخش گردشگری، ســفر و فراغت کشورمان در موج اول توسعه بر اساس نگرش های اقتصادی به سر 
می برد. آشکار است که این امر نشان می دهد چقدر بخش گردشگری جوان و البته عقب مانده یا دقیق تر 
عقب نگه داشــته شده است. در فضای فکری مربوط به موج اول؛ که از آن به نگرش اقتصادی صرف 
یاد کردیم بازده اقتصادی، بازگشت سریع سرمایه، تخریب غالب محیط زیست و بی توجهی به آن، حجم 
عظیم ساخت و سازها، کلان و بزرگ سازی، عدم تناسب سازه ها با فرهنگ بومی، تعجیل در ساخت و 
بهره برداری، تبلیغات کاذب و ســراب گونه، حضور پر رنگ اعداد و ارقام، بی توجهی به محیط انسانی و 
بومی و همچنین کم توجهی به قوانین و مقرات جاری و ساری و بسیاری دیگر در آن ها بارز است. نوع، 
حجم ریالی، سبک ساخت و معماری طرح ها و پروژه ها و هم چنین نوع تبلیغات پروژه های گردشگری 
نمود بارز این گونه خصلت ها هستند و جملگی خصوصیات آن ها را دارند. هر چند که همه تفکر اقتصادی 
باطل نیست و بدون شک بخشی از طرح های توسعه گردشگری بایستی توان مالی و اقتصادی داشته 
باشــند اما تجربه جهان و مقاصد گردشگری نشان داده است که نمی توان بر اساس این تئوری موفق 
عمل کرد. بنابراین ضرورت دارد اهالی علم و دانشمندان این بخش زنگ های خطر و گوشزدهای خود 
را آغاز کنند و بر دست اندرکاران و اهل قدرت است که خط و خطوط توسعه نوین این بخش را از طریق 
تدوین بخش نرم افزاری )شــامل تدوین قوانین و مقررات، آیین نامه های اجرایی و دســتورالعمل های 
مربوطه( و حقوقی و هم چنین سیاست های کلی )تدوین نقشه راه، تدوین چشم انداز، سیاست ها، راهبردها 
و برنامه های اجرایی( را فراهم کنند. خلاصه کلام اینکه حداقل زحمتی که می کشــیم این باشد که از 
دستاوردهای خوب و مثبت بخش گردشگری سایر کشورها به خصوص کشورهای اسلامی استفاده کنیم. 
از تجربه ها و شکست ها، موفقیت ها و آزمون های پشت سرگذاشته آن ها درس بگیریم و با گام های سریع 
از نگاه اقتصادی به پایداری و توســعه متوازن رسیده؛ از آن عبور کرده و به توسعه جامعه محور برسیم 
و در عین حال بایســتی زمینه های ورود ســالم و قوی این بخش به همراهی سایر بخش های مکمل 
مانند صنایع دســتی و هنری، میراث معنوی، تاریخی و فرهنگی را فراهم کنیم. نکته آخر اینکه بخش 
گردشــگری ناتوان از ترجمان صحیح از مفاهیم و در غیاب کامل مراکز دانشگاهی و فکری کارکشته، 
گام در مسیر اشتباهی گذاشته است و هرچند توسعه نیافته است اما همین اندک نیز از حداقل ها برخوردار 
نیست و در حقیقت مسیر توسعه را به درستی طی نمی کند و با مفاهیم هزاره سوم ناآشنا و بیگانه است. 
به نظر می رسد بایستی متفکران این بخش از تفکر ماتریسی و دو بعدی به تفکر سه بعدی برسند و به 
بخش گردشگری عمق ببخشند و پیچیدگی های آن را نیز ببینند، ملاحظه می شود در مقاصدی مانند 
استان های شمالی کشور، مشهد مقدس، اصفهان، شیراز و کیش با مشکلات عدیده ای روبرو هستیم و 
مقاصد ذکر شده از ضربه خوردهای این صنعت هستند و از بی برنامه گی مفرطی رنج می برند و همه گیری 
بیماری کرونا نیز مزید بر علت شــد. راه شکوفایی این صنعت بسیار طولانی و ناهموار است و نیازمند 
جهش علمی و عملی بســیاری است. عدم بهره مندی از جدیدترین مفاهیم این بخش منجر به از بین 

رفتن فرصت های پیش رو و به هدر رفتن منابع مالی و انسانی موجود می شود.

خبر

توضیحات صندوق بازنشستگی کشوری درباره 
»وام های بدون ضامن«

مدیرکل امور مالی صندوق بازنشستگی کشــوری به بازنشستگان اعلام کرد که وام های ضروری 1۲ 
میلیون تومانــی و وام ازدواج جزء پرداخت های این صندوق اســت و ثبت نام »وام های بدون ضامن« 
که اخیرا از ســوی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی اعلام شده است، صرفا از طریق سیستم بانکی انجام 
می گیرد و صندوق درخصوص پرداخت این نوع وام، مســئولیتی جز »صدور گواهی کسر از حقوق« در 
ســقف اعتباری موجود هریک از بازنشستگان ندارد.به گزارش ایسنا، علی خدامی با اشاره به مراجعات 
و تماس های بازنشســتگان در رابطه با وام های بدون ضامن به ستاد و مدیریت های استانی صندوق در 
هفته های اخیر گفت: ثبت نام و پرداخت این وام ها از طریق بانک های مختلف و با مدیریت وزارت امور 
اقتصاد و دارایی انجام می گیرد و بازنشســتگان هم در صورت نیاز به این وام ها، باید به شــعب بانک ها 

مراجعه کنند و متناسب با اعتبارسنجی صورت گرفته از ناحیه بانک ها بدون تشریفات اداری اقدام کنند.
وی در پاســخ به این سوال که »آیا صندوق بازنشستگی کشوری نسبت به گواهی کسر از حقوق برای 
پرداخــت وام های بدون ضامن اقدام می کند؟«، اظهار کرد: طبق بخشــنامه  وزارت اقتصاد، بانک های 
زیرمجموعــه این وزارتخانه موظف شــده اند تســهیلات زیر 100 میلیون تومان افــراد حقوق بگیر و 
مستمری بگیر دارای رتبه اعتباری مناسب )از بانک محل دریافت حقوق خود( را »بدون ضامن« انجام 
دهند که در این زمینه، اعتبارســنجی از سوی بانک انجام می گیرد؛ لیکن برای دریافت گواهی کسر از 
حقوق، بازنشستگان عزیز می توانند طبق روال سابق، با مراجعه به بخش مربوط به »صدور گواهی کسر 
از حقوق« در درگاه الکترونیک صندوق بازنشستگی کشوری )به آدرس: sabasrm.ir( در صورت وجود 
ظرفیت دریافت وام جدید، این گواهی را دریافت کنند.خدامی تاکید کرد: صندوق بازنشستگی کشوری در 

ارتباط با وام های بدون ضامن، صرفا ملزم به ارائه گواهی کسر از حقوق است.
چگونگی پرداخت وام بدون ضامن در بانک صادرات ایران

پیش از این، مدیرعامل بانک صادرات ایران که بانک عامل بازنشستگان کشوری است، نهم بهمن ماه 
از آغــاز ثبت نام و پرداخت تســهیلات تا 100 میلیون تومان بدون ضامن ظــرف دو روز و فقط با ارائه 
گواهی کســر از حقوق در این بانک خبر داده بود.حجت الله صیدی گفت: به همه شعب بانک صادرات 
برای پرداخت این تســهیلات ابلاغ لازم صورت گرفته و تشــکیل پرونده برای متقاضیان آغاز شــده 
اســت که اگر پرونده بدون مشکل تشکیل شود، روز بعد پرداخت صورت می گیرد.وی افزود: پیرو تاکید 
رئیس جمهور در راستای تسهیل اعطای وام های خرد به اقشار مختلف مردم، دو جلسه در وزارت اقتصاد 
تشکیل و دستورالعمل های لازم صادر شد که بانک ها از جمله بانک صادرات با بررسی این دستورالعمل، 
بخشنامه ای را به همه شعب درباره پرداخت تسهیلات تا 100 میلیون تومان به شاغلان، بازنشستگان و 
مستمری بگیران بدون ضامن و فقط با اخذ گواهی کسر از حقوق، صادر کردند.صیدی ادامه داد: اقساط 
تسهیلات در این طرح ۲4 ماهه یا 3۶ ماهه و کارمزد آن نیز براساس کارت مرابحه، 18 درصد خواهد بود.

یادداشت

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای ششم در گفتگو با خبرنگار صبح امروز:

قبول نمی کنم فردی بدون آگاهی از وضعیت موجود به شورای شهر آمده باشد
اسلامی  شــورای  عضو 

انه
یگ

ی 
تض

مر
گار

برن
خ

گفت:  مشــهد  شــهر 
وظیفه  پاســخگویی 
ماست؛ این نه لطف و 
بــه  بزرگــواری  نــه 
کسی  هر  بلکه  شماست 
کــه در نظــام مقــدس 
اســلامی  جمهــوری 
کنه  می  قبول  مسئولیت 

باید پاسخگو باشد.
حسین حسامی در گفتگو 
با خبرنگار صبح امروز با بیان اینکه مطالبات 
پیمانکاران شــهرداری مشهد کاملا به حق 
اســت و مربوط به پروژه های انجام شــده 
اســت گفت:  با همکاری شهردار و معاونین 
در تلاش هستیم تا مشــکلات را به زودی 

برطرف کنیم.
او یادآور شــد: تفاهــم نامــه هایی جهت 
دریافت وام بانکی انجام شــده و امید داریم 
تــا در روزهــای پایانی مهلــت تخفیف در 
حوزه عــوارض، ورود نقدینگی خوبی را در 
خزانه شهرداری ببینیم همچنین 10 میلیارد 
تومان به ســازمان عمران تزریق شده تا با 

پیمانکاران خُرد تسویه حساب شود.
اکنون ما مسئولیم و باید پاسخگو باشیم

شــورای  بودجه  برنامه،  کمیســیون  رئیس 
اسلامی شــهر مشهد گفت: پیمانکار سرمایه 
گذار نیســت و براساس کاری که انجام می 
دهد باید از ســوی شهرداری دریافتی داشته 
باشــد، تورم حاکم بر بازار ایــن نیاز را برای 
پیمانکاران ایجاب می کند که در حین انجام 
کار حقوق بدهند یا مواد اولیه تهیه کنند که 
این کار در حال حاضر برای آنها دشوار است.
حســامی تاکید کرد: قصد ندارم به گذشــته 
برگــردم که اعتقادی به آن ندارم زیرا اکنون 

ما مســئولیم و باید پاســخگو باشیم؛ نه تنها 
ما در شــورا بلکه مدیریت شهری، شهردار و 

معاونین باید پاسخگو باشند.
عضو شورای شهرمشهد یادآور شد: در گذشته 
پــروژه هایی آغاز به کار کرد که منابع تامین 
بودجه برای آنها دیده نشــده بود بنابراین در 
بودجه 1401 به شهرداری تکلیف شد تا قبل 
از آغاز پروژه مطالعات لازم، وضعیت عمرانی 
و منابع مالی آن را مورد بررســی قرار بدهد؛ 
آنچــه امروز این وضعیــت را به وجود آورده 
پروژه هایی بوده که با دســتور مدیریتی آغاز 
می شــدند که به آن بیشتر از این ورود نمی 

کنم.
از مدیر بازرسی شهرداری بپرسید

وی در پاســخ بــه یک ســوال در خصوص 
وضعیت عملکرد بازرســی شهرداری مشهد 
در دوره پنجــم و ابقا در دوره ششــم بیان 
داشــت: اسم بردن از افراد شــاید خیلی کار 
درســتی نباشد، اما آیا بررســی کرده اید که 
مدیر بازرسی در آن دوره به شهردار یا رئیس 
شورای شهر گزارشــی در خصوص تخلفات 
ارائه کرده است یا خیر؟ شاید این اتفاق افتاده 

باشد و شما از آن بی اطلاع باشید.

شما آیا بررسی کرده اید که مدیر بازرسی در 
آن دوران گزارش نکرده اند؟ شاید به شهردار 
و رئیس شورای وقت گزارش کرده باشد؛ به 
نظر من با مدیر بازرســی فعلی صحبت کنید 
بالاخره ایشان در مدیریت شهری جایگاهی 

دارند و باید پاسخگو باشند.
حسامی تصریح کرد: کار شما در رسانه یک 
نوع قضاوت اســت، باید ببینید چه اتفاقاتی 
باید رخ میــداده و چه اتفاقاتــی نباید اتفاق 
می افتاده؛ زمانی که می خواهید موضوعی را 
در رسانه منتشــر کنید باید به صورت کامل 

موضوع را بررسی کنید.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر 
مشــهد عنوان کرد: شــما به عنوان نماینده 
کارش همین  مــردم هستید،رســانه  عموم 
اســت، من باید جواب شما را بدهم اما اینکه 
بخواهم اظهارنظر کارشناسی کنم درخواست 
دارم بروید و از خود مدیر بازرسی بپرسید در 
زمان اتفاقات دوره قبل چه کار کردید، شاید 
به شما گزارشــاتی که در آن زمان ارائه داده 
را نشان دهد و شاید هم  گزارش نکرده باشد 

که باید پاسخگو باشد.

یا مسئولیت قبول نکنید یا پاسخگو باشید
حسامی بیان داشت: پیمانکاری که به دنبال 
مطالباتش اســت حق دارد بنابراین اگردوره 
های گذشــته نیز کاری کرده باشند بالاخره 
ما اکنون باید پاسخگوی آنها باشیم؛ به نظر 
من حسین حسامی یا نباید برای شورای شهر 
بیاید یا باید با بررســی تمامی جوانب در این 
فضا حاضر شود.هیچگاه نگفته ام شهرداری 
بدهکار اســت اما به این اعتقاد دارم که اداره 
شهر با وام و سرمایه های در جریان آن یک 
مزیت به حســاب می آید؛ زمانی که تفاوت 
هزینه ســاخت یک کیلومتر قطار شــهری 
نســبت به سال گذشــته۶00 میلیارد تومان 
بــوده من نیز با اســتقراض از دولت و بانک 
ها برای ایجاد و تکمیل زیرساخت های شهر 
موافقم به شرطی که خروجی این تسهیلات 

به نفع مردم باشد.
قبول ندارم کسی بدون اطلاع از وضع 
حاکم به فضای مدیریت شهری وارد 

شده باشد
عضو شورای شهر مشهد یادآور شد: پنج دوره 
شــورای شــهر را هنگامی که در شهرداری 
شاغل بودم دیده ام؛ اینکه بگوییم دوره های 
قبل این کارها را کرده یا نکرده اند فایده ای 
ندارد؛ در هیچ جا نیز پیدا نمی کنید که گفته 
باشم مشکلات فعلی تقصیر دوره قبل است.

حســامی در پاســخ به یک سوال در خصوص 
اظهارات اخیر یک عضو شورای شهر مبنی بر 
عدم اطلاع از بدهی هــا و وضعیت اقتصادی 
حاکم بر شــهرداری گفت: مــن این حرف را 
قبول ندارم؛ زمانی که می خواهیم به یک حوزه 
مســئولیتی وارد شویم باید از خود بپرسیم کجا 
میخواهیم برویم و شرایط این حضور چیست، 
ســپس افق ها و برنامه های لازم را تدوین و 
فرصت ها ومعضلات پیش رو را بررسی کنیم؛ 

بــدون برنامه که نمی توان یک کاری را قبول 
کرد لذا ما همه این موضوعات را میدانســتیم 
و قبول کردیم به شورای شــهر بیاییم.رئیس 
کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد 
ادامه داد: با آگاهی نســبت به تمامی شــرایط 
قبول کردم که این مســئولیت را بپذیرم اما با 
این حال می گویم بخشی از مطالبات پرداخت 
نشــده پیمانکاران مربوط به پروژه هایی است 
که منابع مالی مشــخصی بــرای آن ها پیش 
بینی نشده بود.حسامی تاکید کرد: یک سری 
ظرافت ها و فرایندهایی وجود داشــت که از 
آنها مطلع نبودیم مثلا ایــن روزها با تفاهم 
نامه هایی مواجه می شــویم که هیچکس از 
وجود آنها باخبر نبوده و اکنون اثراتش برای 
مدیریت شــهری ظاهر می شود.از بدهی ها 
و اســتقراض های بانکی باخبر بودیم اما این 
موضوعات بــرای پیمانکاران نان و آب نمی 
شــود و آنها امروز با ارائه مــدارک انجام به 
تعهدات خود مبلغ قرارداد خود را از شهرداری 
طلب می کند که امیــد داریم بتوانیم بخش 
قابل توجهی از آن را بــا تفاهم نامه ای که 
برای دریافت تســهیلات منعقــد کرده ایم 

تسویه کنیم.

 قصد ندارم به گذشته 

برگردم که اعتقادی به آن 

ندارم زیرا اکنون ما مسئولیم 

و باید پاسخگو باشیم؛ نه تنها 

ما در شورا بلکه مدیریت 

شهری، شهردار و معاونین 

باید پاسخگو باشند

 اینکه بگوییم دوره های 

قبل این کارها را کرده یا 

نکرده اند فایده ای ندارد؛ 

در هیچ جا نیز پیدا نمی کنید 

که گفته باشم مشکلات فعلی 

تقصیر دوره قبل است

شناسایی کلاهبردار اینترنتی با ترفند تجارت پارچه
رئیــس پلیــس فتا پایتخــت از شناســایی و 
دســتگیری مجرم اینترنتی که با ترفند تجارت 
پارچــه اقدام بــه کلاهبرداری مــی کرد خبر 
داد و گفــت: متهم حــدود پنج میلیــارد ریال 

کلاهبرداری کرده بود.
بــه گزارش پلیس فتا، ســرهنگ داود معظمی 
گودرزی، در تشــریح این خبر اظهار داشــت: 
شــخصی به پلیس فتا پایتخــت مراجعه کرد 
و مدعی شــد قصد ســرمایه گذاری در زمینه 
تجــارت در فضای مجازی را داشــته که مورد 

کلاهبرداری قرار گرفته است.  
رئیس پلیس فتا پایتخت ادامه داد: پرونده اولیه 
تشکیل شد و شاکی در اظهاراتش عنوان داشت 
مدتی قبل در یکی از شــبکه هــای اجتماعی 
مشغول جستجو بودم که با فردی ناشناس آشنا 
شــدم، این فرد خود را از تجــار معروف پارچه 

معرفی کرد و مدعی بود با ســرمایه گذاری در 
این زمینه می توانم ظرف مدت کوتاهی به سود 

بالایی برسم.

وی افزود: شــاکی در ادامه اظهار داشــت پس 
از مدتی که از آشــنایی من و این فرد گذشت 
وی به من پیشــنهاد سرمایه گذاری در تجارت 

پارچــه را داد و بنده هم بــا اعتمادی که به او 
پیدا کرده بودم مبلغ پنج میلیارد ریال به حساب 
وی واریز کردم اما پس از واریز تلفن همراهش 
را خاموش کرد و دیگر خبری از او نداشــتم و 

متوجه شدم از من کلاهبرداری کرده است.
این مقام انتظامی بیان داشت: بررسی موضوع 
کلاهبــرداری به صورت ویژه در دســتور کار 
این پلیس قــرار گرفت و کارشناســان پلیس 
فتا پایتخــت اقدامات خود را آغــاز کردند و با 
تحقیقــات صــورت گرفتــه و اقدامات خاص 
پلیسی موفق شدند مجرم را در فضای مجازی 

شناسایی کنند.  
سرهنگ گودرزی خاطر نشــان کرد: بعد از به 
دســت آمدن اطلاعات هویتی این کلاهبردار 
اینترنتی برای پلیس و پس از تشریفات قضایی 
متهم در یکی از مناطق شــرق تهران دستگیر 

شد.
وی ادامــه داد: مجرم پــس از مواجهه با ادله 
دیجیتال و مســتندات جمع آوری شده توسط 
پلیس جرم خــود را پذیرفت و پــرده از نحوه 

اعمال مجرمانه خود برداشت.
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ با اشاره به اینکه با 
اعتراف صریح متهم ارزش ریالی کلاهبرداری 
حدود پنج میلیارد ریال برآورد شده توصیه کرد: 
بــه هویت ها در فضای مجازی اعتماد نکنند و 
قبل از سرمایه گذاری از طریق فضای مجازی 
شــناخت کافی از طرف مورد معامله را داشــته 
باشــند و تا حصول اطمینان از اطلاعات شغلی 
و هویتــی طرف مقابل از هرگونــه واریز وجه 
خودداری نمایند و در صورت مشــاهده هرگونه 
www. مورد مشــکوک با مراجعه به ســایت

cyberpolice.ir موارد را گزارش کنند.

مشکلات والدین با فرزندان، عمده علت مراجعه 
خانواده ها به روانشناسان در دوران قرنطینه

افزایش بارز »بستری« و »فوت« کرونایی در عمده 
استان های کشور

رئیس ســازمان روان شناســی و مشــاوره کشور گفت: 
تجربه بحــران کرونا که بــه دنبال آن بحــران دانش، 
زندگی دیجیتالی و معیشت ایجاد شد، شاهد ظهور دنیای 
ناشــناخته ای هســتیم که بزرگ ترین نگرانی بشــریت، 

»سلامت روان« است.
محمد حاتمی با حضور در برنامه ای تلویزیونی با موضوع 
آثار روان شــناختی کرونا اظهار کرد: ما روان شناســان 
کووید_19 را نه فقط یک بیماری بلکه آن را یک بحران 
می دانیم که حدود ۲ ســال است زندگی مردم را در همه 
ابعاد )سیاست،فرهنگ،خلقیات ،روابط اجتماعی و..(تحت 
تاثیر قرار داده اســت. برای کــودکان و نوجوانان که در 
مرحله رشد و تحول بوده اند، مشکلات زیادی را به وجود 
آورده است از جمله روی رشد اجتماعی، شناختی و هویت 

آنها تاثیر گذاشته است.
وی افــزود: در زمان فعلی مردم غیــر از بحران کرونا با 
بحران دانش، زندگی دیجیتالی و معیشــت ناشی از کرونا 
روبرو هستند. کرونا به دلیل ماهیتش همگرایی و همدلی 
را کاهش داده جامعه را اینگونه می توانیم تبیین کنیم که 
یــک رأس آن مردم، راس دیگــر حاکمیت و رأس دیگر 
متخصصان هســتند. کرونا بین آن ها فاصله ایجاد کرده 

است. در قدم اول باید این سه رأس نزدیک شده و به نحو 
احسن از سرمایه های اجتماعی استفاده شود.

حاتمی اظهار کرد: ما به زودی به مرحله پســاکرونا وارد 
می شــویم ؛ اما تاریخ مشــخصی بــرای آن وجود ندارد. 
کرونا تغییرات زیادی در زندگی مردم ایجاد کرده اســت 
و عوارضی را به دنبال داشــته اســت ؛یکــی از عوارض 
مهم روانی آن، تنهایی و به دنبال آن افســردگی اســت. 
این تنهایی نیاز مردم به گفت و گو و مشــاوره را افزایش 
داده اســت. در زمان فعلــی باید نخبــگان وارد میدان 
شــوند،خصوصا فرصت را برای روان شناسان و مشاوران 

که در کنار مردم قرار گیرند، فراهم آوریم.

در هفته سوم بهمن ماه 1400، مصادف با هفته 103 همه گیری 
کرونا، در عمده اســتان های کشــور افزایش بارز بستری و فوت 
ناشی از کرونا مشاهده می شود. همچنین در این هفته در کشور 
1439۲ بیمار مبتلا به کووید19 در بیمارستان هابســتری و 4۷0 
نفر نیز به دلیل این بیماری جان باختند.به گزارش ایسنا، بر اساس 
بررســی هفتگی وضعیت موجود بیماری کووید 19 در کشور در 
هفته اخیر یعنی هفته سوم بهمن ماه 1400 مصادف با هفته 103 
همه گیری، تعداد موارد ســرپایی مثبت شناسایی شده در کشور 
۲31519 نفر، تعداد موارد بســتری جدید در کشور 1439۲ نفر و 
تعداد موارد فوتی جدید در کشور در این هفته 4۷0 نفر بوده است.

همچنین براســاس اعلام وزارت بهداشــت در روز گذشــته، افزایش 
شهرهای قرمز کرونایی کشور از 1۲0 به ۲4۷ شهرستان را شاهد بودیم؛ 
به طوری که رنگ آبی از نقشــه کرونایی کشور حذف شده و  در حال 
حاضر ۲4۷ شهر در وضعیت قرمز، 11۲ شهر در وضعیت نارنجی و 89 
شهر در وضعیت زرد کرونایی قرار دارند. بر همین اساس نیز کارشناسان 
بر تشدید رعایت شیوه نامه های بهداشتی و تزریق در سوم واکسن  کرونا 
تاکید دارند.مرور روند همه گیری در کلیه استان های کشور تا پایان هفته 

سوم بهمن ماه 1400، معادل هفته 103 اپیدمی در ادامه می آید:
 خراسان جنوبی

در هفته اخیر در موارد بستری و فوت استان افزایش بارز مشاهده 

می شــود. بروز موارد بستری و میزان مرگ ومیر استان از متوسط 
کشور بالاتر است.

خراسان شمالی
در هفته اخیر روند بســتری افزایش بارز و فوت اســتان افزایش 
مختصر داشته است. میزان بروز موارد بستری و مرگ ومیر استان 

معادل متوسط کشوری است.
خراسان رضوی

روند بستری افزایش بارز داشته و موارد فوت استان افزایش نشان 
می دهد. بروز موارد بستری استان از متوسط کشور کمتر و میزان 

مرگ ومیر معادل متوسط کشور است.
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 معیار انتخاب بازیگر
 فالوور اینستاگرام  شده است

مرتضی ضرابی بازیگر پیشکسوت 
به تحلیل وضعیت ســریال سازی 
در تلویزیــون و شــبکه نمایــش 

خانگی پرداخت.
مرتضی ضرابی بازیگر پیشکسوت 
سینما و تلویزیون که با سریال »او 
یک فرشــته بود« نزدیک به 1۶ 
ســال در خاطر برخی از مخاطبان 
قــرار دارد در گفتگو بــا خبرنگار 
صبا درباره وضعیت سریال سازی 
در صدا و ســیما و شبکه نمایش 

خانگی عنوان کرد:  وضعیتی که در ســریال  ســازی می بینید، جنگی است که بر سر پول و 
ســرمایه راه افتاده است و اینکه صدا و سیما نمی تواند از بازیگران مطرح و سطح اول سینما 

در سریال های خود استفاده کند به دلیل شرایط مالی نامناسب آن است.
وی افزود: بر اســاس شــنیده های من مجموع رقم قرارداد دو نفر از بازیگران در سریال های 

نمایش خانگی با مجموع برآورد یک سریال تلویزیونی برابری می کند.
ضرابی با اشــاره به محدودیت های صدا و سیما در سریال ســازی توضیح داد: سریال های 
تلویزیونی مجبور هســتند که به دلیل کمبود ســرمایه از نظر سوژه، بازیگر چهره، لوکیشن و 
عوامل حساســیت بیشتری اعمال کنند تا هزینه ها مدیریت شود و برعکس در شبکه نمایش 
خانگی با حضور اسپانســرهای متعدد و سرمایه گذاری های گسترده، آزادی عمل بیشتری در 

مقایسه با صدا و سیما رو به رو هستیم و ورود سرمایه به پلتفرم ها بیشتر است.
بازیگر پیشکسوت سریال های تلویزیونی بیان کرد: صدا و سیما سعی دارد پروژه های خود را با 
کمترین هزینه به سرانجام برساند و به همین دلیل از بازیگران و عوامل باتجربه کمتر استفاده 
کرده و به حضور چند بازیگر مطرح در سریال ها اکتفا می کند، به همین دلیل شاهد چهره های 
جدیدی در سریال های تلویزیونی هستیم که بعضا در پروژه ها حقوقی هم دریافت نمی کنند.

وی با اشــاره به معیار انتخاب بازیگران در سریال های شبکه نمایش خانگی افزود: متاسفانه 
معیارها نزول پیدا کرده اســت و دیگر پیشکسوت بودن و یا بازیگر تئاتر بودن اهمیتی ندارد 
و در صنعت سریال سازی در حال حاضر فالوور مهم تر است. حضور بازیگران در سریال های 
نمایش خانگی به تعداد فالوور در اینســتاگرام بستگی دارد، هر چقدر مخاطب یک بازیگر در 

فضای مجازی بیشتر باشد، رقم قرارداد او هم بالاتر می رود.

  »دردسرهای شیرین« پوریا پورسرخ 
سریال نوروزی »دردسرهای شیرین« 
بــا بــازی پوریــا پورســرخ و مریم 
مومن، این روزهــا در تهران در حال 

تصویربرداری است.
به گــزارش ایســنا، عوامل ســریال 
نوروزی شبکه پنج سیما این روزها و 
در اواخر بهمــن ماه 1400 در اطراف 
میدان فردوسی در حال ضبط تصاویر 
هســتند و بخش هایی از این سریال 
امروز ـ شنبه ـ ۲3 بهمن ماه در حضور 
تصویربرداری  ها  رســانه  خبرنگاران 

شد.
در این روز قســمت های هشتم و نهم از سریال »دردسرهای شیرین« به کارگردانی سهیل 

موفق و تهیه کنندگی سیدعلی اکبر محمودی مهریزی، تصویربرداری شد.
پیش بینی می شــود مراحل تدوین و پس از تولید در روزهای عید و در حال پخش ســریال 

هم ادامه داشته باشد.
مریم مومن و پوریا پورســرخ، دو بازیگر اصلی سریال هستند که امروز در یکی از ساختمان 

های محوطه ساختمان مرکزی بانک ملی، در محله فردوسی تهران جلوی دوربین رفتند.

  فرج علیپور در آستانه تقدیر در جشنواره موسیقی فجر
این جشنواره فقط سر و صدا دارد!

فرج علیپور درباره جشــنواره موسیقی 
فجر می گوید: جشنواره موسیقی فجر 
دیگر چندان چنگی بــه دل نمی زند، 
در شــأن پیشکسوتان موسیقی نیست 
و ضعیف اســت. در گذشته جشنواره 
موسیقی فجر کنســرت هایی در تمام 
ســالن ها، با تبلیغات گسترده و برنامه 
ریزی درست داشت و خیلی پر هیجان 
برگزار می شد ولی اکنون سوت و کور 

است.
علیپــور در ادامه صحبت هایش درباره 

جشــنواره موســیقی فجر به ایسنا می گوید: در گذشــته گروه های زیادی از شهرستان ها در 
جشنواره موسیقی فجر شرکت می کردند که در همان جا با یکدیگر آشنا و دوست شده و هر 
زمان که گروهی اجرا داشــت، همه به تماشای آن می نشستند و بدین ترتیب با موسیقی هم 
آشنا می شدند. ولی امروز می بینیم که جشنواره موسیقی فجر دیگر از کیفیت سابق برخوردار 
نیست؛ زیرا هر آنچه را که هزینه بردار بود مانعش شدند و اکنون در جشنواره تنها سر و صدا 

است که زیاد است.
این هنرمند ادامه می دهد: در گذشــته زمانی که گروه های موســیقی در جشنواره حضور پیدا 
می کردند، دستمزد مشخص و قابل قبول تری نسبت به اکنون داشتند. ولی در دوره های اخیر 
شــرایط به گونه ای دیگر شده است. مثلا چندی پیش با خود من برای برگزاری کنسرت در 
جشــنواره تماس گرفتند و بنا بود در یک ســالنِ 300 تا 400 نفره که با ظریفت کامل هم 

پر نمی شود، به اجرا بپردازم و در نهایت درصدی از فروش بلیط را هم به جشنواره بدهم.
این نوازنده کمانچه با بیان اینکه دعوت اجرا در جشــنواره را نپذیرفته است، توضیح می دهد: 
زمانی که شرایط حضور در جشنواره را به این صورت دیدم، نپذیرفتم؛ زیرا ترجیح می دهم اگر 
بنا بر برگزاری کنسرت است خودم این کار را با یک شرایط مناسب انجام دهم؛ چون می توانم 
سالنی با ظرفیت بالا کرایه کرده و قیمت روز را روی بلیط ها بگذارم نه اینکه برای یک مبلغ 
پایین به برگزاری کنسرت بنشینم. اگر قرار باشد با سیاست های جشنواره کنسرت برگزار کنم 
در نهایت چگونه می خواهم دســتمزد اعضای گروهــم را بدهم؟ از طرفی آن گروه هایی که 

شناخته شده نیستند چگونه می خواهند بلیط فروشی و کسب درآمد داشته باشند؟
او درباره حمایت جشــنواره از هنرمندان موسیقی می گوید: برگزارکنندگان جشنواره موسیقی 
فجر هزینه زیادی برای پخش بنرها و تبلیغات آن کرده اند ولی در آخر باز هم تماشاگر کافی 
ندارد، پس بهتر نیست در شرایطی که دو سال است کرونا همه ما را خانه نشین کرده است، 
هزینه های اضافی را به عنوان دســتمزد به اجــرای هنرمندانی بدهند که واقعا احتیاج دارند؟ 
جشنواره بودجه  دارد. این بودجه کجا می رود؟ همان را به هنرمندان بدهند تا بیایند اجرا کنند.
از این هنرمند درباه پیشــنهاد او برای ارتقای کیفیت برگزاری جشنواره سوال می کنیم. پاسخ 
می دهد: حرف ما را گوش نمی دهند. خیلی سال ها گفته ایم و پیشنهاد داده ایم ولی هیچ کدام 

عملی نشد و تکرار دوباره آن حرف ها فایده ای ندارد. چه بگویم؟ نگویم بهتر است.
در پایان از این خواننده پیشکســوت موسیقی لرستان درباره لزوم برگزاری جشنواره موسیقی 
فجر می پرسیم. می گوید: نمی دانم، شــاید برگزاری آن برای سر و صدا کردن لزومی داشته 
باشــد وگرنه که خیلی ســوت و کور اســت، شــور و حال قبل را ندارد و اصلا معلوم نیست 
جشنواره ای هست یا نیست. به خصوص از زمانی که ویروس کرونا در کشور شیوع پیدا کرده 
اســت، مردم دیگر دل و دماغی ندارند، ناراحت هســتند و می ترسند در سالن ها به تماشای 

اجرای کنسرت بنشینند.

خبر

قالیشویی مشتاق همچنان لوکیشن اصلی است 

»دودکش 3« ساخته می شود
 ایــن روزها تلویزیون بیش از هر زمان دیگری 
به ســریال های کمدی نیاز دارد. سریال هایی 
که برای مخاطبان فضایی مفرح ایجاد کرده و 
بتوانند دقایقی آنهــا را بخنداند. البته که برخی 
برنامه ها ســعی بر این دارند تا فضای نشــاط 
آوری را بین مردم بیشــتر کنند، اما حضور یک 
اثر نمایشی نیز در جای خود می تواند در باکس 
خلوت ســیما حرفی برای گفتن داشته باشد. در 
میان ســریال های کمدی تلویزیون، ســریال 
دودکش یکی از آثار پرمخاطبی بود که با قصه 
و کمدی که داشت توانست مخاطبین خوبی را 
بــرای خود رقم بزند. در ایــن گزارش به بهانه 
تولید فصل جدید این سریال مروری بر اتفاقاتی 
کــه در روند تولید و پخــش آن افتاد، خواهیم 

داشت.
دودکش؛ سریال ماه رمضانی تلویزیون

فصــل اول ســریال دودکش بــه کارگردانی 
محمدحســین لطیفی و تهیــه کنندگی زینب 
تقوایی و نویســندگی برزو نیک نژاد و حســن 
وارســته در رمضان 139۲ از شبکه یک سیما 
پخش شد. فصل ابتدایی این سریال بنا بود در 
نوروز 9۲ پخش شود اما به خاطر پخش سریال 

پایتخت، به ماه رمضان موکول شد.
داســتان اصلی این فصل از سریال به تعطیلی 
قالیشــویی درســت در روزهای پایانی ســال 
برمی گردد و داســتان هایی که برای صاحب 
قالیشویی یعنی همان فیروز مشتاق مرتبط است 
و ماجراهایی که برای برادر همســرش نصرت 
بوجود می آید داستان کلی این سریال را شامل 

می شود.
 پادری ادامه دودکش بود

فصل دوم این ســریال تحت عنوان پادری در 
ماه رمضان ســال 1395 به عنوان اسپین آف 
مجموعه دودکش از همین شــبکه به نمایش 
گذاشــته شد. در این ســریال همان شخصیت 
هایی کــه در فصل ابتدایی ســریال بازی می 
کردند ادامه نقش هایشان را در موقعیتی مشابه 
به تصویر کشیدند. در این فصل محمود رضوی 

تهیه کنندگی را به عهده داشت.
داستان دودکش ۲، روایت ۵ سال آینده 

خانواده مشتاق
در نهایــت فصــل ســه این ســریال بــا نام 
»دودکش۲« تیرماه امسال از شبکه یک بروی 

آنتن رفت. قصــه این فصل از ســریال ادامه 
داستان هایی که برای خانواده مشتاق رقم می 

خورد را در 5 سال آینده نشان می داد.
چرا نام دودکش برای سریال انتخاب شد؟   
 در فصل اول همه اتفاق های این ســریال در 
یک قالیشویی می گذرد. قالیشویی مشتاق که 
متعلق به فیروز مشتاق با بازی هومن برق نورد 
اســت. این سریال بیشتر سعی دارد  نشان دهد 
چطور می توان از پس مشکلات زندگی بر آمد 
و آنهــا را حل کرد؟ تضاد بیــن رفتار و اخلاق 
برخی افراد در جامعه را در بین شخصیت های 

اصلی این سریال می توان دید.
محمدحســین لطیفی در گفــت و گویی درباره 
انتخاب نام این ســریال گفته بــود: علت نام 
گذاری این ســریال به خاطر این اســت که ما 
در یک فضای پر از دود هستیم و اگر دودکشی 
باشــد ما همدیگر را خیلی خوب خواهیم دید، 
همدیگر را دوســت خواهیم داشــت و به هم 

محبت خواهیم کرد.
 هومن برق نورد و ایفای نقش فیروز مشتاق

برق نورد از جمله بازیگران کمدی سریال های 

تلویزیونی اســت که اولین بار در سریال اشک 
ها و لبخندها نقشــی کمیک داشت و بعد از آن 
در ســاختمان پزشکان، چک برگشتی، در مسیر 
زاینــده رود، دزد و پلیس، آچمز و ... بازی کرد. 
اغلب نقش های برق نورد کمدی هستند و کم 
پیش آمده تا او در قالب نقش های جدی و درام 

به ایفای نقش بپردازد.
یکی از ویژگی های مهم فیروز در این ســریال 
توکل به خدا و تلاش هایش برای رســیدن به 

هدفی که در سر دارد است.
نصرت و نقشی که تکرار نشد

نصرت را در این ســریال بهنام تشــکر بازی 
مــی کند. او هم مثــل برق نورد بــا بازی در 
سریال ساختمان پزشــکان معرفی شد. تشکر 
در ســاختمان پزشــکان نقش نیما افشــار را 
داشــت،  دکتری که تخصصش روانشناسی بود 
و همسرش از بیماران ســابقش بود. تشکر در 
سریال دودکش نقش نصرت را بازی می کرد.

تشــکر با اینکه در سریال های کمدی بسیاری 
بــازی کرده اما تبحر خوبی هم در حوزه درام و 
جدی دارد و حضورش در فیلم ســینمایی لاک 

قرمز برگ دیگــری از توانایی هایش را بعد از 
این سریال نشان داد.

قالیشویی که هویت داستان دودکش است
در این ســریال لوکیشن قالیشــویی به کلیت 
داستان روح داده است و طوری است که گویی 
آن فضا برای خــود هویتی دارد. همه اتفاق ها 
هم در همان قالیشــویی رخ مــی دهد به این 
خاطر کــه همه نقش های اصلــی در همانجا 
زندگی می کنند و به نوعی کار و زندگی شــان 

با هم تداخل پیدا کرده است.
گذر زمانی بین فصل های مختلف سریال

گــذر زمــان در بین فصل هــای مختلف این 
ســریال احساس می شود. آنهم به دلیل حضور 
دو کودک 8 ســاله در فصــل اول که در فصل 
های بعدی هر کدام به اندازه 3 تا 5 سال بزرگتر 
شــدند. محمدرضا شــیرخانلو یکــی از همین 
کودکان بود که در فصــل ابتدایی دودکش، ۷ 
ســال و در پادری 10 ســال و در دودکش ۲،  

15 سال داشت.
 بازیگران این سریال چه کسانی بودند؟

هومن برق نورد، امیرحســین رســتمی، سیما 

تیرانداز، نــگار عابدی، محمدرضا شــیرخانلو، 
یاس نوروزی و الهام اخوان و )با حضور( بهنام 
تشــکر و )بازیگران خردسال( حسین شهبازی، 
مهنا سیدی، هانا عباسی در »دودکش ۲« بازی 
می کردند که اغلب شــان در فصل های قبلی 

سریال هم حضور داشتند.
 نیک نژاد: قصه »دودکش ۳« ربطی به 

فضای فصل های قبلی ندارد/ در کارهایم 
امیدآفرینی می کنم 

»برزو نیک نژاد« نویســنده و کارگردان سریال 
»دودکش ۲« که در فصــل های قبلی هم به 
عنوان نویســنده حضور داشــت، در گفت و گو 
با خبرنگار رادیو و تلویزیون خبرگزاری فارس، 
دربــاره تولید ادامه این ســریال در فصل های 
بعدی، گفت: صحبت هایی بــرای ادامه دادن 
این سریال هست اما باید قبل از هر چیز به متن 
خوبی برای تولید برســیم و بعد تولید را شروع 
کنیم.وی ادامه داد: این روزها بیشــتر دوســت 
دارم کار جدی بسازم و بیشتر به کار جدی فکر 
می کنــم تا کمدی اما خــب دودکش یکی از 
کارهایی است که همیشه دوستش داشتم و اگر 

شرایط مهیا شود حتما آن را می سازم.
نیک نژاد در ادامه بیان داشــت: این روزها اگر 
بخواهیم کمدی بســازیم باید اجتماع و شرایط 
مــان را نقد کنیم. در دودکش ۲ هم همین بود 
و نقدهای اجتماعی داشــتیم. من نیز همیشــه 
با ســختی هایی که وجود داشــته سعی کردم 
مردم را بخندانم اما الان خنداندن مردم سخت 
شده اســت. در کنار آن همیشه تلاش کردم تا 

امیدآفرینی را در کارهایم داشته باشم.
کارگردان سریال »بی خانمان« درباره استفاده 
از بازیگران قبلی در فصل جدید دودکش گفت: 
از همــان بازیگرانی کــه در دودکش ۲ بازی 
مــی کردند قطعا در فصل بعدی هم اســتفاده 
خواهیم کرد. منتهی با ترکیبی جدید و همیشه 
در کارهایم دوســت داشــتم از بازیگران جدید 
اســتفاده کنم.وی با اشاره به قصه ای که قرار 
است در دودکش3 روایت شود، نیز بیان داشت: 
قصه ای جدید داریم که ارتباطی به قصه هایی 
که در فصل های قبلی دیدید ندارد. البته این را 
هم بگویم که قالیشــویی در قصه ما هست اما 
کلیت قصه ربطی بــه فضای فصل های قبلی 

ندارد.

مجید مظفری :

شرایط تلویزیون طوری شده آدم بی کار بماند بهتر است
مجیــد مظفــری ـ هنرمنــد کشــورمان ـ 
مدت هاست در قاب تلویزیون دیده نمی شود. 
آخرین همــکاری او با تلویزیون به مجموعه 
»ایلدا« در ســال 98 برمی گردد. این هنرمند 
باســابقه در روز تولــدش بــرای تمام مردم 
کشورمان آرزوی ســلامتی و شادی دارد و 
امیدوار اســت روزی برسد تا تمام مشکلات 

حل شوند.
مجید مظفری در گفت وگویی با ایسنا که به 
بهانه سالروز تولدش انجام شد، از آرزوهایش 
گفــت و اظهار کرد: همه آرزویم ســلامتی 
مردم اســت. واقعاً دلم می خواهد مردم شاد 
و سلامت باشــند. امیدوارم همه مشکلات، 
مســائل و معضلاتــی کــه در جامعه وجود 
دارد برطرف شــود و مردم ما بتوانند در این 
روزهای پایانیِ ســال و شــب عید، روزهای 
خوشــی را داشته باشــند و به هر آنچه آرزو 
دارند برســند. آرزو می کنم هیچ سرپرســت 
خانواده ای مقابل خانواده اش شرمنده نباشد و 
آرزوی شخصی ام، سفید بختی تمام دختران 
ایــران زمین و همچنین دختر خودم اســت. 
برای شــما و  گروهتان در ایسنا هم آرزوی 

سلامتی و موفقیت دارم.
*شرایط تلویزیون طوری شده آدم بی کار 

بماند بهتر است
ایــن بازیگــر و کارگردان ســپس درباره ی 
دلایل عدم حضــورش در تلویزیون توضیح 
داد: وضعیــت تلویزیون به گونه ای شــده و 
مشــکلاتی پیش می آید که اگــر آدم بیکار 
باشد بهتر اســت. اینکه مدتی است نیستم، 
دلیلش این است که متاسفانه تلویزیون بابت 
دستمزد هنرمندان مسوولیتی ندارد. من سال 
98 سریالی با عنوان »ایلدا« برای تلویزیون 
داشتم که با تهیه کننده قرارداد بستم و هنوز 
هم با من تســویه حســاب نکرده اند! طبق 
قــرارداد کاملا حق با من اســت اما هنوز به 

نتیجه نرسیده ایم.
مظفری تصریح کرد: برخی از تهیه کنندگان 
کاملا معنــی و مفهــوم تهیه کنندگی را بلد 
هســتند ولی متاسفانه عده ای هم هستند که 
به این حرفه آشــنایی ندارند و بیشتر واسطه 
هســتند تا تهیه کننده. راستش بعد از »ایلدا« 
چندین پیشــنهاد برای تلویزیون داشتم که 
خودم قبول نکردم. چرا منِ هنرمند باید وقت، 
عمر، تجربه ، ســابقه و آبرویم را بگذارم و در 
سریالی بازی کنم که نتیجه اش این باشد که 

دو سال دنبال دستمزدم باشم؟
مظفری در پی همین صحبت ها درباره اینکه 

در چنین شرایطی چه پیشنهادی برای بهبود 
کرد:  خاطرنشــان  دارد؟  تلویزیون  شــرایط 
پیشنهادها صحبت  این  درباره  سال هاســت 
شــده اما متاســفانه نتیجه نداده است؛ پس 
چرا باید صحبت کنیم؟ یکســری مشکلات 
تلویزیون بنیادی هستند و سال هاست وجود 
دارند و خیلی درباره اش حرف زدیم، متاسفانه 
نتیجه ای نداشــته و اگر تکرار کنیم جز اینکه 
خودمــان را خســته و کوچــک کنیم هیچ 

فایده ای ندارد.
*تهیه کنندگانی داریم که اصلا تهیه کننده 

نیستند
بازیگر مجموع  هــای تلویزیونی »تا صبح«، 
»خانه ای در تاریکی«، »میلیاردر« و »انقلاب 
زیبا« در عین حــال بزرگ ترین معضل این 
روزهــای تلویزیون را حضــور تهیه کنندگان 
نابلد در صداوســیما عنوان کــرد و گفت: به 
نظرم بزرگترین معضل تلویزیون این اســت 
که یکســری تهیه کنندگانی حضور دارند که 
اصلًا تهیه کننده نیستند. تهیه کننده تلویزیون 
معنــی و مفهوم خــودش را دارد. تهیه کننده 
واقعی اولین کاری که می کند این اســت که 
حامی نوشــته ای اســت که در دست دارد و 
باید ســعی کند در کارش از افراد حرفه ای و 

با تجربه اســتفاده کند و در عین حال مقابل 
سانسورها بایستد و از خودش و کارش دفاع 
کند. متاسفانه بحث سانســورها و نگاه های 
شــخصی مدیران تلویزیون جالب نیســت. 
وقتی مدیری تغییر می کند، من خودم شخصاً 
می ایستم ببینم عکس العمل ها و کارها چطور 
است؛ اینکه هدف مسوولان چیست، بعد آدم 
تصمیم بگیرد در تلویزیون کار بکند یا خیر؟

این هنرمند در واکنش به این جمله از سوی 
خبرنگار ایســنا مبنی بر اینکــه به هر حال 
تلویزیون خانه شماســت، چه راهکاری برای 
حــل معضلات موجود داریــد؟ صراحتا بیان 
کرد: تلویزیون خانه ما نیست. تلویزیون خانه 
افرادی است که هر چهار ـ پنج سال یک بار 
عوض می شوند، پس نمی تواند خانه ما باشد! 
تهیه کننده ای که کارش را بلد نیست و فقط 
واسطه می شود و برای تلویزیون کار می گیرد، 
یا اینکه تلویزیون قســط هایش را نمی دهد و 
دســتمزد بازیگران را هم بــه موقع پرداخت 
نمی کند، تهیه کننده نیست. جالب است وقتی 
ما به تلویزیون رجوع می کنیم، می گوید: شما 
با تهیه کننده قــرارداد دارید، با ما که قرارداد 
ندارید! متاسفانه مســوولان تلویزیون هم از 

چنین تهیه کنندگانی دفاع می کنند.

*دردسر شبکه نمایش خانگی کمتر است
مجید مظفری که چندی قبل در مجموعه 
نمایش خانگی  مافیا« شــبکه  »شب های 
حضور داشــت، در پایــان صحبت هایش 
درباره اینکــه فضای پلتفرم هــا را چطور 
دردســرهای  کرد:  خاطرنشــان  می بیند؟ 
شــبکه  نمایش خانگی خیلی کمتر است و 
آدم می داند با تهیه کنندگانی در ارتباط است 
که وظایف خودشــان را می دانند، بنابراین 
خیلی راحت تر کار می کنیم. اخیرا یکی دو 
پیشنهاد برای شبکه نمایش خانگی داشتم 
کــه بنا بــه دلایلی قبول نکــردم. من در 
»نهنگ آبی« هم حضور داشتم. به تازگی 
هم دوباره یکی دو پیشنهاد برای این شبکه 
داشــتم که قرار است همین روزها تصمیم 

بگیرم.
مجید مظفری، بازیگر پیشکســوت ســینما، 
تئاتــر و تلویزیون در طول این ســال ها در 
سریال هایی چون »آمیز قلمدون«، »ستاره 
قطبی«، »صدای صنوبر«، »میعاد در سپیده 
دم«، »روزهای زندگی«، »کریم خان زند«، 
»خانــه ای در تاریکی«، »تا صبح«، »توطئه 
فامیلی«، »میلیاردر«، »انقلاب زیبا«، »ایلدا« 

و ... ایفای نقش کرده است.  
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استاندار:

شاخص های توسعه خراسان شمالی باید 
بازنگری شود

استاندار خراسان شمالی با اشاره به اینکه برخی 
از آمار مربوط به شــاخص های توسعه استان 
غیرواقعی است گفت: نیاز است تا در این زمینه 

بازنگری انجام شود.
به گزارش ایرنا، محمدرضا حســین نژاد روز 
شنبه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه 
اســتان اظهار داشــت: آمار اشتباه از شاخص 
های توسعه از جمله آب و یا راه در اختصاص 
اعتبار برای استان تاثیرگذار است از این رو باید 

بازنگری های لازم در استان و البته در کشور انجام شود. 
وی افزود: تعیین ســهم استان از منابع مختلف در لایحه بودجه سال 1401 انجام شده است اما 
باید تلاش شود تا با بازنگری های لازم برای سال 140۲ و با بازنگری در شاخص های توسعه 

اعتبار بیشتری جذب کرد. 
استاندار خراسان شمالی گفت: باید انجام مطالعه بر روی پروژه هایی که می تواند اعتبارات ملی 

جذب کند مد نظر باشد.
وی در بخش دیگر ســخنان خود با اشاره به اینکه خراسان شمالی از استان های محروم کشور 
اســت گفت: در سال 91، نامی از شهرستان های این اســتان در لیست مناطق کم برخوردار و 

محروم لحاظ نشد در این باره پیگیری های لازم انجام می شود تا حق استان ضایع نشود. 
اســتاندار خراسان شمالی تصریح کرد: در این زمینه بانک ها در پرداخت تسهیلات نباید منتظر 
تایید نهایی از تهران باشد، بلکه این موضوع به عنوان مصوبه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 

است و بانک ها در پرداخت تسهیلات، شاخص غیر برخوردار را لحاظ کنند.
دغدغه تامین زمین برای مسکن دولتی حل شود

حسین نژاد با اشاره به اجرای طرح نهضت ملی مسکن گفت: مردم استان باید از تامین مسکن 
و حل مشــکلات اجرای این طرح اطمینان خاطر داشــته باشند از این رو دغدغه ها در این باره 

باید رفع شود.
وی اظهار داشت: بنیاد مســکن و راه و شهرسازی باید مشکلات ساخت مسکن در قالب طرح 

نهضت ملی مسکن را بررسی و دغدغه ها را برطرف کنند.
استاندار خراسان شمالی افزود: قانون باید سرلوحه هر کار مدیران باشد، مدیران باید برای پاسخ به 
مردم و حل مشکلات مردم بهره مندی را از قانون را لحاظ کنند و جلوتر از قانون حرکت نکنند، 

البته برای حل مشکلات استان از پتانسیل های موجود در قاون هم باید بهره گرفت.
بر اســاس این گزارش در این نشست، اعضای شورای برنامه ریزی و توسعه استان با تخصیص 
اعتبارات بند ز تبصره 8 قانون بودجه با هدف ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی از محل ارزش 

افزوده دهیاری ها و شهرداری موافقت کردند.
همچنین تهیه و تدوین اسناد استانی ذیل ماده چهار قانون مدیریت بحران کشور و الحاق محدوده 
به پنج شــهر اســتان برای تامین زمین مورد نیاز اجرای طرح نهضت مسکن ملی و چگونگی 

پرداخت تسهیلات از محل اعتبارات بند الف تبصره 18 مورد موافقت قرار گرفت.

  پنج اثر ناملموس شیروان
 به ثبت ملی رسید

سرپرســت اداره میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی شــیروان گفت: تاکنون پنج اثر 
ناملموس مراسم شکرگزاری در روستای نامانلو، 
پی تــاوه، چوخه بافی، چمچمــه گلین و فنون و 
مهارت های بندبافی این شهرســتان خراســان 

شمالی به ثبت ملی رسیده است.
فرنوش راهدار در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: 

به منظور حفظ و احیای سنت ها، با پی گیری های انجام شده و حضور میدانی کارشناسان اداره کل 
مستندات و پرونده ثبت این آثار تهیه و برای بررسی و اعلام نظر کارشناسی به وزارتخانه متبوع 
ارسال شد که پس از بررسی و طرح در شورای ثبت میراث ناملموس و با تایید معاونت مربوطه 

در فهرست آثار میراث ناملموس کشور ثبت شد.
راهدار اضافه کرد: یکی از وظایف این اداره حفظ ســنت ها و رســم و رسوم های رو به فراموشی 
است و در همین راستا کارشناسان این اداره ضمن شناسایی ظرفیت های موجود، پرونده ثبت آنها 
را تهیه و به وزارتخانه متبوع ارســال می کنند که در کنار ثبت بناهای تاریخی، سنت ها و خرده 

فرهنگ های شهرستان نیز حفظ و پاسداری می شود.
سرپرست اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شیروان هدف از ثبت آثار را اهمیت 
مانــدگاری میراث فرهنگی ملموس و ناملموس ارزیابی کرد و گفت: با ثبت آثار، ضوابط حفاظت 
و حراســت از آنها تغییر کرده که با پشتوانه و حمایت قانونی لازم، زمینه حفظ و احیای آنها نیز 

فراهم می شود.
تاکنون در این شهرستان، ۶9 آثار ثبت شده دارد که از این تعداد 1۷ مورد بنا، هفت اثر طبیعی و 

45 اثر تپه و محوطه است.
شیروان به عنوان دومین شهرستان پرجمعیت خراسان شمالی در ۶0 کیلومتری شرق بجنورد قرار 

دارد که 15۷ هزار نفر جمعیت است.

  ۵۵۳۵ ساکن مناطق کم برخوردار 
خراسان شمالی، بیمه سلامت شدند

مدیرکل بیمه ســلامت خراســان شمالی از 
شناسایی و تحت پوشش قرار گرفتن 5535 
فرد بدون بیمه ساکن در مناطق محروم، کم 

برخوردار و حاشیه نشین استان خبر داد.
دکتر محســن رعنایــی در گفــت و گو با 
ایسنا اظهار کرد: شناســایی این افراد از دی 
ماه امسال در اســتان آغاز شده و طی آن با 
برگزاری ۶ میز خدمــت و همچنین مراجعه 
افراد فاقد بیمه ساکن در مناطق حاشیه ای و 
کم برخوردار به دفاتر پیشخوان، 5535 نفر تا 

کنون شناسایی شده و تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفته اند.
وی افزود: ۷81 نفر از مجموع بیمه شده ها توسط ۶ میز خدمت برگزار شده در محلات و مناطق 

کم برخوردار، شناسایی و بیمه درمان پایه شده اند.
وی درخصوص طرح ساماندهی پوشش بیمه حاشیه نشینان و محله های کم برخوردار، اظهار کرد: 
این طرح، ملی، داوطلبانه و جهادی بوده که براساس آن قرار است افراد فاقد هر نوع بیمه درمانی 

شناسایی شده و تحت پوشش بیمه سلامت همگانی رایگان قرار گیرند.
رعنایی ادامه داد: اداره کل بیمه سلامت خراسان شمالی پیرو عمل به منویات مقام معظم رهبری 
درخصوص رفع مشکلات اقشــار آسیب پذیر، اجرای طرح ملی ساماندهی پوشش بیمه حاشیه 
نشینان و محله های کم برخوردار استان را از 13 دی ماه همزمان با دومین سالگرد شهادت سردار 

حاج قاسم سلیمانی با برپایی میز خدمت جهادی آغاز کرده است که همچنان ادامه دارد.
مدیرکل بیمه سلامت خراسان شمالی، شناســایی محله های کم برخوردار استان و برپایی میز 
خدمت در ســایر محله های بجنورد، مانه و سملقان، شیروان و اسفراین را از برنامه های در پیش 
روی این دســتگاه اعلام کرد و گفت: تمامی خدمات مورد نیاز بیمه شــدگان در صورت رعایت 

سیستم ارجاع به صورت بیمه ای محاسبه می شود.
وی اعلام کرد: این طرح با مشــارکت میدانی پایگاه مقاومت بســیج جوادالائمه )ع( اداره کل، 
اداره بیمه گری و درآمد، همکاران مشــارکت کننده در قالب بســیجیان و حلقه های صالحین 
 اداره کل بیمه ســلامت خراســان شمالی، بســیج محلات و ســایر نهادهای مردمی تا پایان

 امسال ادامه دارد.
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12درصد از جمعیت معتادان متجاهر خراسان رضوی زن هستند

زنانه شدن اعتیاد، واقعیتی تلخ و انکارناپذیر
نگاهی به تاریخچه اعتیاد در کشور حاکی از آن است که این 
معضل غالباً مردانه و در قشر بانوان بسیار کمرنگ بوده است، 
اما بر اساس شواهد و آمارها، چند سالی است که زنان نیز به 
سوی مصرف موادمخدر گرایش یافته و در اصطلاح اعتیاد به 

سمت زنانه شدن پیش می رود.
اعتیاد زنان، به دلیل رابطه  بیشتر و عاطفی تری که با خانواده 
دارند، می تواند آسیب های بیشتری را در پی داشته باشد، چرا 
که زن نقش اساســی در خانواده دارد و هر زمان که بحرانی 

برای او به وجود آید، بنیان خانواده متزلزل می شود.
اعتیاد زنان نسبت به مردان معضلات اجتماعی و فرهنگی 
بیشــتر و عوارض خطرناک تــری دارد، چراکه اعتیاد زنان 
زمینه ساز انحرافات دیگری چون افزایش خانه های مجردی، 
روابط خارج از چهارچوب، فحشا، تکدی گری و غیره می شود 
و برخی از آنان حاضر هستند برای تأمین هزینه  مواد مخدر 

خود، تن به هر کاری بدهند.
خانواده، نخستین عامل مهم در افزایش گرایش زنان 

به اعتیاد
مسوول مرکز کاهش آسیب اسماعیل آباد در مناطق حاشیه 
ای کلانشهر مشهد، به خبرنگار ایرنا گفت: اعتیاد یک بیماری 
است که ابتلای به آن ناشی از عوامل بی شماری است و در 
افزایش گرایش زنان و دختران جوان به اعتیاد نیز ریشــه ها 
و عوامل مختلفی دخیل است که نخستین عامل آن خانواده 
اســت چرا که زنان و دخترانی که دارای پدر و یا همســری 

معتاد هستند، گرایش بیشتری به اعتیاد پیدا می کنند.
فرزانه سیســتانی افزود: وقتی در خانواده چیزی باب شود، 
چنانکه در برخی اســتانها و مناطق کشور خانواده ها خیلی 
راحت جلو هم مواد مصرف کرده و در مهمانی هایشان این 
مواد به عنوان وسیله پذیرایی استفاده می شود، قبح و بدی 
استفاده از مواد مخدر از بین می رود و در این شرایط گرایش 

خانم ها به مصرف مواد مخدر افزایش پیدا می کند.
نقش اعتیاد بانوان در آسیب های اجتماعی و خانوادگی

این کارشناس ارشد روانشناسی بالینی گفت: خانواده از پدر، 
مادر و فرزندان تشکیل شده است و در اسلام تاکید شده است 
که زن، ستون و پایه اصلی خانواده است و پرورش فرزندان 
برعهده ی وی است و اگر زن  نتواند نقش خود را در خانواده 
به خوبی ایفا کند، جایگاهش در خانواده عوض شــود، دچار 
آسیب های روحی روانی شود و یک رفتار ضداجتماعی داشته 
باشــد، مهارت همدلی، عزت نفــس و خودباوری، قدرت و 
شــجاعت نه گفتن و قدرت تصمیم گیری درست را نداشته 
باشد، دچار آسیب های اجتماعی زیادی می شود و نمی تواند 
فرزندانش را به درستی تربیت کند و آموزش های لازم را به 
آن هــا ارائه دهد که این رفتارها و ناهنجاری ها را به صورت 
پنهان نیز به فرزندش منتقــل می کند و نمی تواند فرزندان 

خوبی را پرورش و به جامعه تحویل دهد.
سیســتانی افزود: بنابراین اگر زنی آسیب ببیند و دچار اعتیاد 
شود، ســتون اصلی خانواده آســیب می بیند و وقتی ستون 
خانواده آســیب دید، چهارچوب  خانواده نیز دچار آســیب و 

متزلزل شده و از هم می پاشد.
نقش جامعه و همسالان در گرایش زنان و دختران 

جوان به اعتیاد
مســوول مرکز کاهش آسیب اسماعیل آباد مشهد ادامه داد: 
پس از خانواده، گروه همســالان، اجتماع و محیطی که فرد 
در آن زندگــی می کند، نیز در گرایش فرد به ســوی اعتیاد 

نقش دارند.
سیستانی گفت: اجتماع، محیط و این که فرد در کجای جامعه 
و در کدام بســتر جامعه زندگی می کنــد، نیز در این زمینه 
تاثیرگذار است چرا که زندگی کردن در محیط ها و محلات 
پرخطر، که در آنجا قبح اســتفاده از مواد مخدر از بین رفته 
است و افراد آن را بد نمی دانند، گرایش به اعتیاد را افزایش 

می دهد.
وی افزود: در گرایش زنان و دختران به اعتیاد، جنس مخالف 
یا شــریک عاطفی یکی دیگر از عوامل تاثیرگذار است، که 
ســبب می شــود زن و یا دختر هم با مواد مخدر آشنا و به 

استفاده از آن ترغیب شود.
دیگر عوامل مهم در گرایش زنان و دختران جوان به 

اعتیاد
این کارشــناس ارشــد روانشناســی بالینی ادامه داد: نبود 
مهارت های زندگی و به خصــوص مهارت خودآگاهی، که 
ریشــه همه مهارت های زندگی است، دیگر عامل گرایش 
زنان به اعتیاد است چرا که زنان و دخترانی که مهارت های 
زندگی به ویژه خودآگاهی را  به خوبی بلد نیستند و نمی دانند 
چه چیزی را دوست داشته و از چه چیزی بدشان می آید، به 
یک فرد منفعل و بی هدف تبدیل می شوند، بنابراین بیشتر 

به اعتیاد گرایش پیدا می کنند.
سیستانی گفت: از عوامل مهم دیگر، عدم اعتماد به نفس و 
نداشــتن شناخت از خود است و فردی که اعتماد به نفس و 

شناخت درستی از خود، به عنوان انسانی که اشرف مخلوقات 
خداوند اســت، ندارد، با اســتفاده از مواد می خواهد اعتماد 
به نفسی کاذب به دست بیاورد. به همین دلیل، در حال حاضر 
بیشترین ماده مخدری که بین دختران و جوانان، خیلی رواج 
دارد و شــایع است مصرف شیشه است چراکه به فرد توهم 
بلندپروازی می دهد و او را به ظاهر بزرگ می کند به گونه ای 
که می تواند رؤیاهایش را دیده و از آن واقعیتی که در جامعه 

دارد با آن زندگی می کند، دور شود.
وی افزود: شبکه های اجتماعی، رسانه های گروهی و تبلیغات 
به ویژه تبلیغات نادرســت و ارایه و تشویق استفاده از برخی 
داروها و مواد مخدر برای لاغری و زیبایی در ســالن های 
ورزشی و آرایشــگاه های زنانه نیز در افزایش اعتیاد بانوان 
موثر اســت و دختر جوانی که وارد این محیط ها شده و در 
معرض این مسایل قرار می گیرد، قبح این کار برایش از بین 

می رود و به استفاده از مواد مخدر گرایش پیدا می کند.
مســوول مرکز کاهش آسیب اسماعیل آباد مشهد ادامه داد: 
فضای مجازی نیز به این امر دامن می زند، چرا که افراد وقتی 
در فضای مجازی حضور پیدا می کنند دیگر آن خود واقعیشان 
نیســتند و معمولا سعی می کنند خودشان و زندگیشان را از 
آنچه هســتند بهتر نشان دهند، به همین خاطر زندگی خود 
را به صورت نمادین و لوکس به نمایش می گذارند، که این 
امر باعث می شــود وقتی زنان و دختران جوان وارد فضای 
مجازی می شوند تصاویری از زندگی افراد پولدار را با ظاهری 
لاکچری و مجلل ببیند و با زندگی معمولی یا ســطح پایین 
خود مقایســه کنند که این باعث کاهش اعتماد به نفس و 
عزت نفس آنان می شــود و آنان بــرای جبران این کمبود 
بــه مصرف مواد روی می آورند چــرا که با مصرف موادی 
همچون شیشــه، گل و غیره دچار نوعی توهم شــده و با 
بلندپروازی می خواهند از هویت واقعی  خود فرار کرده و کس 

دیگری باشند.
نقش خانواده، جامعه، گروه همسالان، رسانه و فضای 

مجازی در پیشگیری از گرایش زنان به اعتیاد
سیســتانی گفت: خانواده به عنوان نخستین عامل موثر در 
پیشــگیری از اعتیاد می تواند با فراهم کردن محیطی آرام 
و امن برای فرزندان خــود به ویژه دختران، برقراری ارتباط 
دوســتانه بــا آن ها، ارایه آمــوزش مهارت هــای زندگی و 
خودآگاهی، بازگو کردن مضرات مصرف مواد مخدر و کمک 
به افزایش توانایی و مهارت آن ها در »نه« گفتن، صیانت و 
خودمراقبتی را از همان مراحل نوباوگی در آنان نهادینه کند.

وی افــزود: جامعه نیز در امر پیشــگیری از اعتیاد می تواند 
نقش بسیار موثری داشته باشد. در روانشناسی موضوعی به 
نام پیشــگیری اولیه از اعتیاد داریم که با توجه به آن برای 
اثربخشی بهتر جامعه در پیشگیری از اعتیاد ما در محلات، 
مســاجد و پایگاه های بسیج، یک روانشناس و یک پزشک 
داریم تا فردی که گرایش به اعتیاد دارد به آنجا مراجعه کرده 
و توضیحــات، موارد و مطالب لازم را به صورت گام به گام 

دریافت کند.
این کارشناس ارشد روانشناســی بالینی ادامه داد: در گروه 
همسالان، فرد باید سعی کند همسالان سالمی داشته باشد 
چرا که داشــتن یک دوست ناباب، ناآگاه و ناسالم، که دچار 
آسیب های اجتماعی است می تواند باعث شود تا فرد به خاطر 
چشم و هم چشمی ها و تقلیدهای کورکورانه و حسادت های 
زنانه، که بیشتر در بین زنان و دختران جوان وجود دارد، بیشتر 
به اعتیاد گرایش پیدا کند اما داشتن یک دوست خوب و سالم 
و قابل اعتماد، می تواند در پیشــگیری از اعتیاد و آسیبهای 

اجتماعی خیلی موثر باشد.
وی افزود: مهم ترین عاملی که در پیشگیری از اعتیاد نقش 
مهمی دارد بحث آموزش است، چرا که آموزش اولین مرحله 
در بحث پیشــگیری است و در جوامع مختلف باید خطرات 
احتمالــی مصرف مواد مخدر را از طریــق خانواده، مدارس، 

رسانه ها و فضای مجازی به افراد آموزش داد.
سیستانی ادامه داد: نبود مهارت های زندگی تأثیر مهمی در 
گرایش به اعتیاد دارد که متأســفانه در جامعه ما، در خانواده 
و مــدارس مهارت های زندگی، خودآگاهی، مهارت همدلی 
و قــدرت نه گفتن را به افراد آمــوزش نمی دهند تا فرد یاد 
بگیرد  که چگونه در زندگی با مشــکلات کنار آمده و خشم 

و عصبانیت خود را کنترل کند و تصمیمات درستی بگیرد.
مسوول مرکز کاهش آسیب اسماعیل آباد مشهد افزود: اگر 
فرد در مدرســه و خانواده آموزش ببیند و دارای خانواده ای 
منســجم، پدر، مادر، همسر، و دوســتان خوب، سالم و آگاه 
باشد، میزان گرایش فرد به اعتیاد در او کاهش می یابد و از 

روی آوردن به این سمت پرهیز خواهد کرد.
عوارض مصرف مواد مخدر در زنان و دختران جوان

سیســتانی در خصوص عوارض مصرف مواد مخدر در زنان 
و دختران جوان گفت: مواد مخدر دارای عوارض جســمی و 
روانی اســت. از لحاظ جسمی سبب کاهش اشتها، لاغری، 

رنگ پریدگی، بی حالی، زرد شدن دندان ها، مشکلات ریوی، 
یبوســت، مشکلات پوســتی و در موارد حاد اعتیاد در افراد 

تزریقی باعث ایجاد ایدز نیز می شود.
وی افــزود: اعتیاد از لحاظ روانی نیز ســبب ایجاد خشــم 
،عصبانیت، پرخاشــگری، کاهش اعتمــاد به نفس و عزت 
نفس، خودکم بینی، افسردگی، انزوا و گوشه گیری، ناامیدی، 
ایجاد عادات نامناسب، سستی و ضعف اراده و عدم برقراری 

ارتباط با دیگران می شود.
این کارشناس ارشد روانشناسی بالینی ادامه داد: زنان، افراد 
بسیار شکننده و حساسی هستند یعنی برای یک زن خیلی 
مهم اســت که روان سالمی داشته باشد و مهارتهای زندگی 
و ســطح خودآگاهی خود را ارتقا دهد تا بتواند روابط سالم و 
درستی با خانواده، همسر و فرزندان داشته باشد و به عنوان 
یک الگوی مناســب، فرزندانی ســالم پرورش و به جامعه 

تحویل بدهد.
تاثیر سبک های فرزندپروری بر اعتیاد زنان و دختران 

جوان
سیستانی گفت: سبک های فرزندپروری بین زنان و دختران 
جوان مان خیلی مهم اســت یعنی اگر ســبک فرزندپروری 
مادران آسانگیرانه باشد فرزند آنان هم دچار آسیب می شود و 
دختر جوان  ما خیلی چیزها را بد نمی داند و راحت وارد جامعه 
شده و دچار آسیب می شود، ولی اگر سبک فرزندپروری خیلی 
سخت گیرانه باشد، فرد از سوی دیگر بام افتاده و فرزند برای 
فرار از آن تنگنا و قوانین ســخت خانواده، به دوستانش پناه 

می برد و بازهم دچار آسیب های اجتماعی می شود.
وی افــزود: بنابراین چیزی که وجود دارد مهارت و ســبک 
فرزندپروری همدلانه اســت یعنی یک مادر باید یاد داشته 
باشــد که به صورت همدلانــه به فرزندانــش در جاهایی 
ســخت گیری کرده و در جاهای دیگر به آنان آموزش بدهد 
و در جاهایی نیز تنبیه کند که این خیلی مهم است که همه 

این ها را کنار هم داشته باشد.
مســوول مرکز کاهش آسیب اسماعیل آباد مشهد ادامه داد: 
بنابراین مصرف مواد باعث می شود که یک زن سلامت روان 
نداشته باشد که اگر سلامت جسم و روان را نداشته باشد پس 
فرزندان و نسل بعدی که او می خواهد به جامعه تحویل دهد 

نیز دچار اختلاط اختلال روانی خواهد بود.
۳۵6 مرکز ترک اعتیاد در خراسان رضوی فعال 

هستند
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی در گفتگو با خبرنگار ایرنا 
گفت: 35۶ مرکز ترک اعتیاد در خراسان رضوی فعال هستند 
که ۲80 واحد از این تعداد مرکز درمانی اعتیاد ســرپایی، 55 
مرکز اقامتی کوتاه مدت شامل ۲ مرکز مخصوص زنان، 53 
مرکز ویژه مردان و همچنین ۲1 مرکز درمان اجباری شامل 

چهار مرکز ویژه زنان و 1۷ مرکز مخصوص مردان است.
دکتر مســعود فیروزی افزود: مراکز درمانی فعال بهزیستی 
در سطح خراســان رضوی شــامل واحدهای ترک اعتیاد، 
کلینیک های ســرپایی، مراکز اقامتــی کوتاه مدت ماده 15، 
واحدهای درمانی مجزا مخصوص زنان و مردان و همچنین 

مراکز درمان اجباری ماده 1۶ هستند.
وی ادامه داد: خدماتی همچــون درمان های ویژه کلینیک  
سرپایی شــامل ســم زدایی ام.ام.تی یا درمان نگهدارنده با 
متــادون و نیز درمــان نگهدارنده با بوپــره نورفین )قرص 
زیرزبانی( در مراکز درمانی بهزیســتی این استان به بیماران 

ارائه می شود.
1۲ درصد از جمعیت معتادان متجاهر در خراسان 

رضوی زنان هستند
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی با اشاره به اینکه جمعیت 
معتادان متجاهر در مراکز درمان اجباری این اســتان نسبت 
به پارســال افزون بر 50 درصد بیشــتر شــده است، گفت: 
اگرچه آمار دقیقی از مجموع زنان مصرف کننده مواد مخدر 
در خراســان رضوی و مشــهد، با توجه به عوامل فرهنگی 
و تابوهای موجود، در دســت نیســت اما حدود 1۲ درصد از 
جمعیت معتادان متجاهر تحت درمان در مراکز اجباری ترک 

بیماری اعتیاد خراسان رضوی را زنان تشکیل می دهند.
کاهش سن اعتیاد

دکتر فیروزی در مورد ســن کنونی شروع اعتیاد در جامعه 
افزود: شــاخص ســن اعتیــاد البته بــدون در نظر گرفتن 
مصرف کنندگان تفننی مواد مخدر، در بین هر ۲ گروه زنان و 
مردان کاهش یافته و هم اینک به دوران جوانی رسیده است.

وی ادامه داد: بازه ســنی معتادان مذکر و مونث که امسال 
در مراکز اجباری ترک اعتیاد پذیرش شده اند شامل نوزادان 
گرفتاری که توســط مادران معتــاد متجاهر در کمپ متولد 
می شوند تا بیماران 18 ساله است که البته به صورت تفکیک 

شده در مکانهای جداگانه تحت درمان قرار دارند.
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی گفت: هم اینک مصرف 
همه انواع مواد مخدر توســط زنان و دختران جوان معتاد در 

خراســان رضوی و مشهد دیده می شود ولی در بین معتادان 
متجاهر بســتری در مراکز اجباری تــرک اعتیاد، مصرف 
ترکیبــی مواد مخدر، مواد محــرک، روانگردان و بطور عام 

»کریستال و شیشه« شایع است.
دکتر فیروزی افزود: مصرف ســیگار و قلیان دروازه ورود به 
اعتیاد اســت که در سال های گذشــته مصرف این ۲ ماده 
در ســنین بالا وجود داشت ولی متاسفانه در سال های اخیر 
مصرف آن در بین نوجوانان و زنان نیز عادی انگاشته می شود 

و این موضوع قبح مصرف دیگر مواد را هم ریخته است.
وی ادامــه داد: آمار دقیقی از اینکه چه تعداد از زنان معتاد با 
میل و خواست خود و یا به اجبار محیط و خانواده برای ترک 
اعتیاد به این مراکز درمانی مراجعه می کنند، نداریم که آن هم 
ناشی از رواج تابوهای خاص در خانواده ها است اما بر اساس 
گــزارش های موجود به طور معمول خانواده زمانی اقدام به 
درمان عضو بیمار خود می کند، که نوع ماده مخدر مصرفی 
بیمار سنگین و آسیبهای ناشــی از اعتیاد در وی گسترده و 

زیاد شده باشد.
مدیرکل بهزیستی خراســان رضوی گفت: بهبود و درمان 
اعتیــاد در زنان به عوامل مختلفی بســتگی دارد که میزان 
حمایت های اجتماعی و خانوادگی از بیمار، ارتباط مســتمر 
بیمار با درمانگر، حرفه آموزی و اشــتغال بیمار پس از ترک، 
ارایــه آموزش های مورد نیاز به خانواده بیماران در خصوص 
شــیوه برخورد و ارتباط با بیمار، آموزش مهارت های زندگی 
به بیمار و ارائه خدمات مددکاری به بیمار پس از ترک مواد 

از آن جمله است.
دکتر فیــروزی همچنین به تاثیر شــاخص هایی همچون 
تحصیلات، اشتغال و درآمد بر افزایش گرایش زنان به اعتیاد 
اشاره و بیان کرد: بر اساس آمارها میزان اعتیاد با تحصیلات 
رابطه  عکس دارد و هرچه تحصیلات بالاتر باشــد شــمار 
مصرف کنندگان مواد کمتر است و هر چه تحصیلات پایین 

تر و درآمد بیشتر باشد، میزان مصرف مواد بیشتر است.
وی به اقدامات پیشگیرانه برای آگاه سازی زنان و دختران از 
خطرات اعتیاد اشاره و بیان کرد: اجرای »طرح اجتماع محور« 
در محیط کار و همچنین محلات مختلف شهر با مشارکت 
اهالی ساکن، با هدف پیشگیری از اعتیاد با حضور کارشناسان 
بهزیســتی به عنوان »تسهیلگر« از سال 1385 در خراسان 

رضوی و کلانشهر مشهد به اجرا درآمده است.
حدود 1۰ درصد از معتادان خراسان رضوی را زنان 

تشکیل می دهند
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان رضوی 
گفت: حدود 1۶0 هزار معتاد در این اســتان وجود دارد که از 
مجموع جمعیت معتادان اســتان بین هشت تا 10 درصد را 

زنان و مابقی را مردان تشکیل می دهند.
محمدحســین صالحی در گفت و گو با ایرنا افزود: بر اساس 
آخرین شــیوع شناسی انجام شده در ســال 9۶، حدود 0.۶ 
درصد از مجموع جمعیت زنان بین 15 تا ۶4 ســال خراسان 

رضوی را زنان معتاد دربرمی گیرند.
وی ادامه داد: همچنین میانگین سن مصرف مواد مخدر زنان 

در کشور و در خراسان رضوی، ۲۶ سال است.
دبیر شــورای هماهنگی مبــارزه با مواد مخدر خراســان 
رضوی گفــت: با نگاهی به 15 ســال گذشــته می توان 
دریافــت که اعتیــاد معضلی غالباً مردانه و در زنان بســیار 
کمرنگ بوده اســت، اما بر اســاس شــواهد و آمارها، چند 
سالی است که زنان نیز به سمت مصرف موادمخدر گرایش 
 پیــدا کرده اند و در اصطلاح اعتیاد به ســمت زنانه شــدن

 پیش رفته است.
وی افزود: اعتیاد زنان، به دلیل رابطه  مستقیم و بیشتری که 
با خانواده دارند، می تواند آسیب های بیشتری را در پی داشته 
باشد، چرا که زن نقش اساسی در خانواده دارد و هر زمان که 

بحرانی برای او به وجود آید، بنیان خانواده متزلزل می شود.
صالحــی ادامه داد: اعتیاد زنان نســبت به مردان معضلات 
اجتماعی و فرهنگی بیشــتر و عوارض خطرناک تری دارد، 
چراکه اعتیاد زنان زمینه ساز انحرافات دیگری چون افزایش 
خانه هــای مجردی، روابط خــارج از چهارچوب، فحشــا، 
تکدی گری و غیره می شود و آنان حاضر هستند برای تأمین 

هزینه  موادمخدر خود تن به هر کاری بدهند.
وی گفت: ســرعت تغییــر الگوی مصرف مــواد مخدر و 
روانگردان از مواد سبک )سنتی( به سنگین )صنعتی( در زنان 
نسبت به مردان بیشتر اســت، همچنین درمان اعتیاد زنان 
نســبت به مردان به دلیل بیماری های روانی همراه با اعتیاد 

سخت تر است.
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان رضوی 
افزود: موضوع قابل توجه دیگر بارداری زنان است که اعتیاد 
از طریق جفت از مادر به جنین و همچنین از طریق شیر به 
کودک منتقل و باعث اعتیاد نــوزاد می گردد که درمانی به 

مراتب سخت تر از افراد بالغ و بزرگسال دارد.
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 رامین رضاییان
 به پرسپولیس پیوست

پرسپولیس  سابق  بازیکن  رضاییان  رامین 
بار دیگر به این تیم پیوست.

پرسپولیس  سابق  بازیکن  رضاییان  رامین 
بار دیگر به این تیم پیوست.

بازیکن ایرانی با فســخ قرارداد خود با تیم 
الدحیل باردیگر قرمزپوش شد.

انتقال رضاییان در شــرایطی اســت که 
یحیــی گل محمدی در نشســت خبری 
اعلام کرده بود که بعید می داند در ادامه 

بتوانند بازیکنی را جذب کنند.
به گــزارش فــارس، انتقال رضاییان در شــرایطی اســت کــه یحیــی گل محمدی در 
 نشســت خبــری اعلام کرده بــود که بعید مــی داند در ادامــه بتوانند بازیکنــی را جذب

 کنند.

  استقلال و پرسپولیس قیمت گذاری شدند
در جلسه امروز خصوصی سازی ارزش ۲ باشگاه 

استقلال و پرسپولیس اعلام شد.
 جلسه واگذاری استقلال و پرسپولیس امروز در 
حالی برگزار شد که این  ۲ باشگاه ارزش گذاری 

شدند.
قربانزاده رئیس سازمان خصوصی سازی درباره 
قیمت گذاری دو باشــگاه سرخابی، اظهارداشت: 
باشگاه پرسپولیس 3 هزار و ۲10 میلیارد تومان 

و ارزش نقدی باشــگاه استقلال ۲ هزار ۷80 میلیارد تومان توسط کارشناسان دادگستری از 
اموال این دو باشگاه ارزش گذاری شده است.

  قاسمی نژاد شاگرد قلعه نویی شد
مهاجــم تیم فوتبال اســتقلال از این تیم 

جدا شد.
 امین قاســمی نژاد کــه در نیم فصل اول 
فرصــت چندانی بــرای عرضه انــدام در 
اســتقلال نداشــت تصمیم خود را برای 
جدایی از این تیم گرفت.قاســمی نژاد طی 
روزهای گذشته مذاکراتی با استقلال برای 
جدایی از این تیم داشت و در نهایت موفق 
به جلب رضایت مدیران این باشگاه شد. به 

این ترتیب جدایی وز از جمع آبی پوشان قطعی شد.این بازیکن در نیم فصل به صورت قرضی 
راهی گل گهر سیرجان شد و نیم فصل آینده را در جمع شاگردان قلعه نویی توپ  خواهد زد.

 هفته هفدهم لیگ برتر

شاگردان 
مجیدی مقابل 
یک پرسپولیسی

لیگ  هفدهم  هفته  مسابقات  ادامه  در 
می  برگزار  مسابقه   5 یکشنبه  روز  برتر 
استقلال  حساس  مسابقه  دو  در  که  شود 
صدرنشین میزبان ذوب آهن اصفهان است 
نساجی  مصاف  به  مشهد  در  پرسپولیس  و 

مازندران می رود.
مجیدی  برتر|شاگردان  لیگ  هفدهم  هفته 
مقابل یک پرسپولیسی/بازگشت قرمزپوشان 

بعد از باخت سوپرجام
هفته  یکشنبه  روز  مسابقه   5 انجام  با   ،

هفدهم لیگ برتر به پایان می رسد. 
نگاهی به این مسابقات می اندازیم؛

گل گهر- فجرشهیدسپاسی؛ دوئل با تیم 
جوان و با انگیزه

گل گهر بعد از کسر ۷ امتیاز از سوی کمیته 
ریخت  بهم  تیمی اش  شرایط  انضباطی 
تیم  این  البته  نبود  مقتدر  تیم  آن  دیگر  و 
را  رای  استیناف  کمیته  که  بود  امیدوار 
فتا  پلیس  به اعلام  با توجه  اما  تغییر بدهد 
رای  این  جعلی  ایمیل های  برخی  تایید  و 
تغییر نکردتا گل گهر با وجود همه بازیکنان 
اسم و رسم داری که جذب کرده و امکانات 
سخت افزاری و مالی فوق العاده ای که دارد 
جا  لیگ  جدول  هفتم  رده  در  امتیاز   ۲۲ با 

خوش  کند.
با  جوان،  تیم  میزبان  هفته  این  گهر  گل 
شخصیت و محترم فجرشهیدسپاسی است 
تیمی که با تکیه بر جوانانش به دنبال بقا در 
لیگ برتر است و اکنون با 13 امتیاز در رده 
یازده  است.فجر  ایستاده  جدول  چهاردهم 
هفته است که رنگ برد را ندیده و آخرین 
پیروزی این تیم مقابل پیکان در هفته پنجم 
این  بعید است که  بنابراین بسیار  بود  لیگ 

تیم جوان بتواند در سیرجان تیم قلعه نویی را 
شکست بدهد اما قطعا تیم از پیش بازنده ای 
نتیجه  با  تیم  بود. مسابقه رفت دو  نخواهد 
پایان  به  گهر  گل   سود  به  صفر  بر  یک 
رسید. تیم قلعه نویی حتی اگر در این بازی 
هفتم  رده  از  اینکه  احتمال  شود  پیروز  هم 

جدول بالاتر برود خیلی کم است.
پیکان - هوادار؛ دربی کم حساسیت!

نبرد این دو تیم تهرانی اگرچه با تعریف های 
قطعا  اما  نامید  دربی  باید  فوتبال  رایج 
زیرا  ندارد  را  واقعی  دربی  یک  حساسیت 
هر دو تیم جز کم هوادارترین تیم های لیگ 
برتر محسوب می شوند. با این حال از نظر 
جدولی و امتیازی تیم پیکان ۲5 امتیازی در 
رده ششم جدول ایستاده است و هوادار هم 

14 امتیاز در رده سیزدهم قرار دارد.
چهارشنبه  روز  پیکان  باشگاه  مدیرعامل 
تغییر  این  دید  باید  حالا  و  کرد  تغییر 
فوتبال  تیم  روی  بر  تاثیری  چه  مدیریتی 
هفته  در  پیکانی ها  داشت.  خواهد  پیکان 
 5 هوادار  اما  رسیدند  پیروزی  به  شانزدهم 
3 شکست   و  نداشته  بردی  که  است  هفته 
متوالی هم در کارنامه اش درج  شده است. 
مشکل اصلی پیکان در این بازی خستگی 
حذفی  جام  در  دقیقه   1۲0 تیم  این  است 
بازی کرد و در نهایت هم  مقابل استقلال 
حال  این  با  رفت  کنار  رقابت ها  گردونه  از 
به  بازی  این  در  کافی  استراحت  با  هوادار 

میدان خواهد آمد.
فولاد - آلومینیوم؛ دوئل تاکتیکی ملی 

پوشان سابق
فولاد بعد از قهرمانی در سوپرجام و شکست 
دادن پرسپولیس میزبان تیم آلومینویم اراک 

دارد.  بیشتر  خودش  از  امتیاز   4 که  است 
شاگردان رسول خطیبی با ۲5 امتیاز در رده 
پنجم جدول  لیگ ایستاده و شرایط مناسبی 
دارد. فولاد اما با وجود شکار جام قهرمانی 
در  مناسبی  شرایط  برتر  لیگ  در  سوپرجام 

جدول لیگ ندارد.
در  باید  فولادی ها  که  است  حالی  در  این 
لیگ قهرمانان آسیا به میدان بروند. جالب 
است که آخرین باخت فولاد در نیم فصل 
پرسپولیس  مقابل  شانزدهم  هفته  در  اول 
رقم خورد. آلومینیوم اراک ۷ هفته است که 
بردی نداشته و این هفته هم در اهواز کار 
سختی برای گرفتن سه امتیاز دارد. مسابقه 
رفت دو تیم با برد 3 بر صفر آلومینیوم همراه 
شد اما آن زمان عبدالله ویسی سرمربی تیم 
فولاد بود.رسول خطیبی و جواد نکونام دو 
ملی پوش سابق فوتبال ایران از نسل جدید 
می خواهند  که  می شوند  محسوب  مربیان 
توانایی های خود را به رخ بکشند. باید دید 
تاکتیکی  و  فنی  دوئل  این  در  یک  کدام 

برنده می شود.
نساجی مازندران - پرسپولیس؛ بازگشت 

به لیگ بعد از باخت سوپرجام
نساجی مازندران مثل نیم فصل اول در به 
خانگی اش  ورزشگاه  هم  هنوز  و  است  در 
است  مجبور  دلیل  همین  به  و  نشده  آماده 
میزبان  مشهد  رضا)ع(  امام  ورزشگاه  در 
بعد  پرسپولیس  باشد.  تهرانی  سرخپوشان 
از شکست مقابل فولاد در سوپرجام گرفتار 
حواشی چون اخراج مهدی شیری از تیم و 
گلایه های کادرفنی از شرایط مالی باشگاه 
اگر  شود  فراموش  مسایل  این  باید  اما  شد 
این  خواهد  می  برتر  لیگ  دوره   5 قهرمان 

فصل در کورس قهرمانی از استقلال عقب 
نیفتد باید در این بازی پیروز شود. در حال 
پرسپولیس  از  امتیاز   3 پوشان  آبی  حاضر 
بیشتر دارند. در بازی رفت پرسپولیس ۲ بر 

یک نساجی را شکست داد. 
نهم  رده  از  بتواند  آنکه  برای  حالا  نساجی 
پرسپولیس  از  بتواند  باید  شود  جدا  جدول 
امتیاز بگیرد زیرا ۲1 امتیاز برای باقی ماندن 
مرتضی  نیست.  کافی  هم  جدول  میانه  در 
منصوری و مهرداد عبدی دو غایب احتمالی 
و  بود  خواهند  پرسپولیس  مقابل  نساجی 
دو هنوز مشخص  این  وضعیت مصدومیت 
نیست. آخرین باخت نساجی در هفته هفم 
رقم خورده است . پرسپولیس هم در تلاش 
و  برزیلی  مهاجم  یک  خرید  با  تا  است 
احتمالا رامین رضائیان خود را در نیم فصل 

دوم تقویت کند.
استقلال - ذوب آهن؛ صدرنشین مقابل 

یک پرسپولیسی
فصل  نیم  قهرمان  و  صدرنشین  استقلال 
مسابقات این هفته میزبان ذوب آهن است 
و قطعا هواداران این تیم خواهان ادامه روند 
شکست ناپذیری تیم محبوب شان هستند اما 
فرهاد  مجیدی بعد از پیروزی مقابل پیکان 
و  باشگاه   در  مشکلاتی  از  حذفی  جام  در 
تیمش سخن گفت که اگر حل نشود ممکن 
است روند موفقیت آمیز آبی پوشان را دچار 
اختلال کند. ذوب آهن هم با 18 امتیاز در 
رده یازدهم جدول ایستاده است. بازی رفت 
و  برد  اصفهان  در  صفر  بر   ۲ استقلال  را 

اکنون به دنبال تکرار آن نتیجه است.
ازبکستانی  بازیکن  آمانوف  عزیزبک   
بازیکن  است  استقلال  خرید  جدیدترین 

تاشکند  لوکوموتیو  از  که  ای  پسته  چند 
اینکه  است  مسلم  آنچه  است.  آمده 
استقلال در حال حاضر منسجم ترین تیم 
هرچند  است  قهرمانی  برای  فنی  نظر  از 
نمی  بازی  زیبا  تیم  این  گویند  برخی می 
کند اما پیشکسوتانی چون بیانی می گویند 
زیبا  اما  شود  قهرمان  شان  تیم  حاضرند 
زیرا  اوست  با  حق  واقع  در  نکند.  بازی 
تیم  کدام  گویند  پایان فصل همه می  در 
قهرمان شد نمی گویند کدام تیم زیبا بازی 
سابقه  که  تارتار  مهدی  حال  هر  به  کرد! 
بتواند  دارد  پرسپولیسی دارد خیلی دوست 
از  حداقل  یا  کند  جبران  را  رفت  شکست 
بسیار  ماموریتی که  بگیرد  امتیاز  استقلال 

دشوار به نظر می رسد.
برنامه مسابقات هفته هفدهم لیگ برتر:

یکشنبه ۲4 بهمن
شهیدسپاسی  فجر    - سیرجان  گهر  گل 
شیراز- ساعت 15- ورزشگاه شهید سردار 

سلیمانی سیرجان
پیکان تهران- هوادار تهران- ساعت 15- 

ورزشگاه پاس قوامین تهران
فولاد خوزستان- آلومینیوم اراک - ساعت 

1۶- ورزشگاه شهدای فولاد اهواز
ساعت  پرسپولیس-    - مازندران  نساجی 

1۷- ورزشگاه امام رضا مشهد
ساعت  اصفهان-  آهن  ذوب   - استقلال 

19- ورزشگاه آزادی تهران
نتایج روز اول مسابقات هفته هفدهم لیگ 

برتر:
صنعت نفت آبادان1 - 0تراکتور

پدیده مشهد1 - 3مس رفسنجان
سپاهان4 - 1نفت مسجد سلیمان

511/1هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)11/34(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی نظر به دسـتور مواد 
1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
برابـر رای شـماره 1400۶030۶00500944۷مـورخ  مصـوب 1390/09/۲0 و 
1400/11/1۶ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد 
ثبتـی نیشـابور تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض آقـای میثـم محمـدی  فرزنـد 
محمـد جـواد نسـبت بـه ششـدانگ یکباب سـاختمان  بـه مسـاحت ۷9/30 متر 
مربـع از پـلاک شـماره 10 فرعـی از 8 اصلـی واقـع در اراضی گذر سـلطان آباد  
بخـش 1۲ حـوزه ثبـت ملک نیشـابور خریـداری از مالک رسـمی خانـم فخری 
تـوان فرزنـد محمـد حسـن   محـرز گردیـده اسـت..لذا بموجـب مـاده 3 قانون 
تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده 
13 ائیـن نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز از طریق این 
روزنامـه و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در 
محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و 
رسـید اخـذ نماینـد معترض باید ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض 
مبـادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل نمایـد و گواهی تقدیم 
دادخواسـت را بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامات 
ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض در 
مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل رذا ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت به صـدور سـند مالکیت می 
نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضرر بـه دادگاه نیسـت . تاریخ 
انتشـار نوبـت اول 1400/11/۲4 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1400/1۲/09 - م 

984 الف 
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/2هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)11/35(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی نظر به دسـتور مواد 
1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
برابـر رای شـماره 1400۶030۶005009451مـورخ  مصـوب 1390/09/۲0 و 
1400/11/1۶ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد 
ثبتـی نیشـابور تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض آقـای محمـد ابراهیـم محمـد 
آبـادی فرزنـد زین العابدین نسـبت به ششـدانگ یکباب سـاختمان  به مسـاحت 
99/9۶ متـر مربـع از پلاک شـماره 101 فرعی از 38 اصلی واقع در اراضی شـاه 
پسـند  بخـش 1۲ حـوزه ثبـت ملـک نیشـابور خریـداری از مالک رسـمی آقای 
علـی اکبـر لحاظی فرزنـد محمد حسـین محرز گردیـده اسـت..لذا بموجب ماده 
3 قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
و مـاده 13 ائیـن نامـه مربوطه ایـن اگهی در دونوبت به فاصلـه 15 روز از طریق 
ایـن روزنامـه و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق 
در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت محـل وقوع ملک تسـلیم و 
رسـید اخـذ نماینـد معترض باید ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض 
مبـادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل نمایـد و گواهی تقدیم 
دادخواسـت را بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامات 
ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض در 
مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل رذا ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت به صـدور سـند مالکیت می 
نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضرر بـه دادگاه نیسـت . تاریخ 
انتشـار نوبـت اول 1400/11/۲4 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1400/1۲/09 - م 

985 الف 
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/3هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)11/36(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی نظر به دسـتور مواد 
1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
برابـر رای شـماره 1400۶030۶00500945۲مـورخ  مصـوب 1390/09/۲0 و 
1400/11/1۶ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد 
ثبتـی نیشـابور تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض خانـم نیکتـا اکبرآبـادی  فرزنـد 
هـادی  نسـبت بـه ششـدانگ یکباب سـاختمان  بـه مسـاحت 40/88 متر مربع 
از پـلاک شـماره 109۲  فرعـی از 14 فرعـی  از 10۶  اصلـی واقـع در اراضـی 
چشـمه مـراد   بخـش 1۲ حـوزه ثبت ملـک نیشـابور خریداری از مالک رسـمی 
خانـم مرضیـه حصارنویـی محرز گردیده اسـت..لذا بموجب مـاده 3 قانون تعیین 
تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 ائین 
نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز از طریق ایـن روزنامه 
و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ 
نماینـد معتـرض بایـد ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محل نمایـد و گواهی تقدیم دادخواسـت 
را بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهد کـه در این صـورت اقدامات ثبـت موکول 
بـه ارائـه حکـم قطعی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض در مهلـت قانونی 
واصـل نگـردد یـا معترض گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
رذا ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیـت می نمایـد و صدور 
سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضرر به دادگاه نیسـت . تاریخ انتشـار نوبت اول 

1400/11/۲4 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1400/1۲/09 - م الـف 98۶
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/4هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
)11/37(

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی نظر به دسـتور مواد 
1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
1400۶030۶005009۶11مـورخ  شـماره  رای  برابـر  و   1390/09/۲0 مصـوب 
1400/11/۲0 هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد 
ثبتـی نیشـابور تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض دولت جمهـوری اسـلامی ایران 
بـه نمایندگـی وزارت آموزش و پرورش به شناسـه ملی 14000۲90195  نسـبت 
بـه ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن و بـاغ   بـه مسـاحت 1۲18۶۶/80 متـر مربـع 
از پـلاک شـماره 3۲ اصلـی واقـع در اراضـی فرخـک و پلاک شـماره 33 اصلی 
واقـع در اراضـی دربهشـت بخـش 5 حـوزه ثبـت ملـک نیشـابور خریـداری از 
محـل مالکیت مشـاعی متقاضی ) سـازمان پیشـاهنگی سـابق ( واقـع در اراضی 
فرخـک پـلاک 3۲ اصلـی و مقـداری از محـل مالکیت مشـاع اراضی دربهشـت 
پـلاک 33 اصلـی محـرز گردیـده اسـت .  لـذا بموجـب مـاده 3 قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 ائین 
نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریق ایـن روزنامه 
و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ 
نماینـد معتـرض بایـد ظرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهی تقدیم دادخواسـت 
را بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در این صـورت اقدامات ثبـت موکول 
بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض در مهلـت قانونی 
واصـل نگـردد یـا معتـرض گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
رذا ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیـت می نمایـد و صدور 
سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضرر به دادگاه نیسـت . تاریخ انتشـار نوبت اول 

1400/11/۲4 تاریـخ انتشـار نوبـت دوم 1400/1۲/09 - م الـف 98۷
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

ساخت باتری از جلیقه های ضد گلوله!

باتری های ساخته شــده از جلیقه های ضد گلوله بازیافتی پنج برابر 
انرژی بیشتری نســبت به باتری های رایج کنونی تولید می کنند و 
عمر 10 ســاله دارند.به گزارش آی ای، یک بیانیه مطبوعاتی نشان 
می دهد که محققان دانشــگاه »میشیگان« به پیشرفت جدیدی در 
ساخت باتری های لیتیوم-گوگرد دست یافته اند که منجر به افزایش 
پنــج برابری تراکم انرژی باتری ها شــده اســت.این روش جدید، 
جایگزیــن قوی تر و همچنین پایدارتری بــرای باتری های لیتیوم-
یونی فراهــم می کند که به عملیات اســتخراج مضر کبالت متکی 
اســت و مقدار زیادی گاز کربن دی اکسید در طول تولید آن منتشر 
می شود.دانشــمندان از شبکه ای از نانوالیاف »آرامید«، بازیافت شده 
از کِولار که معمولًا در ساخت جلیقه های ضد گلوله استفاده می شود، 
برای تثبیت واکنش شیمیایی بین آند لیتیوم و کاتد گوگرد در باتری 
خود استفاده کردند.دانشمندان می گویند این باتری علاوه بر ظرفیت 
کلــی بهبود یافته، بیــش از 1000 چرخه شــارژ دارد. آنها تخمین 
می زننــد که عمر این باتری در صورت نصب در یک وســیله نقلیه 
الکتریکی 10 ســال خواهد بود.»نیکلاس کوتوف« سرپرست این 
پروژه در بیانیه ای گفت: تعدادی گزارش وجود دارد که ادعا می کنند 
چند صد چرخه بــرای باتری های لیتیوم-گوگرد وجود دارد، اما این 
امر با سایر پارامترها نظیر ظرفیت، نرخ شارژ، انعطاف پذیری و ایمنی 
به دست می آید.وی افزود: چالشی که امروزه وجود دارد، ساخت این 
باتری اســت به گونه ای است که نرخ تعداد شارژ آن را از 10 چرخه 
قبلــی به صدها چرخــه افزایش داد و چندین مــورد دیگر از جمله 
هزینه ســاخت آن را کاهش داد.محققان با اســتفاده از یک غشای 
»آرامید« توانستند از تشکیل لیتیوم-گوگرد که به عنوان پلی سولفید 
نیز شــناخته می شــود و ظرفیت کلی باتری را کاهش می دهد، در 
باتری جلوگیری کنند. در عین حال، این غشــاء به یون های لیتیوم 
اجازه می دهد تا از لیتیوم به سمت گوگرد بروند و بازگردند.محققان 

دانشگاه »میشیگان« همچنین خاطرنشان می کنند که این باتری ها 
را می تــوان با بازیافــت جلیقه های ضد گلوله و ســایر محصولات 

ساخته شده از کِولار تولید کرد.
همچنین بدست آوردن گوگرد بسیار ساده تر از کبالت است که برای 
ساخت باتری های لیتیوم-یون نیاز است، به این معنی که باتری های 
لیتیوم-گوگرد را می توان به روشی اخلاقی تر و پایدارتر و سازگارتر 
با محیط زیست تولید کرد.پروفسور »کوتوف« یک درخواست ثبت 
اختراع برای غشــای آرامید به ثبت رسانده است و حتی قصد دارد 
شــرکتی برای بازاریابی این فناوری جدید تأسیس کند. او توضیح 
داد که طراحی این باتری، »تقریبا بی نقص« است و از نظر ظرفیت 
و کارایــی به محدودیت های نظری غلبه کرده اســت.به گفته وی، 
دســتیابی به ســطوح جدید و خواص مواد چندگانه چیزی است که 
اکنون برای باتری های خودروهای برقی مورد نیاز اســت. این کمی 
شبیه به رشته ژیمناستیک در بازی های المپیک است، جایی که شما 
باید در همه چیز از جمله پایداری کامل باشــید.وی افزود: مهندسی 
این باتری ها دو مقیاس مولکولی و نانویی را ادغام کرده اســت. ما 
برای اولین بار موفق به توســعه رویکرد یکپارچه ای شده ایم که ما 
را قادر ساخت تا به چالش های کلی باتری های لیتیوم-گوگرد غلبه 
کنیم.»کوتوف« ظرفیت و کارایی نمونــه اولیه این باتری جدید را 
»تقریباً عالی« توصیف کرد، زیرا به محدودیت های نظری برای این 
نوع فناوری غلبه کرده اســت.برای توضیح سایر مزایای باتری های 
لیتیوم-گوگردی می توان به این نکته اشــاره کرد که این باتری ها 
قادر به تحمل دمای شــدید -هم گرم و هم ســرد- هســتند. این 
باتری ها همچنین از باتری های لیتیوم-یونی پایدارتر هســتند و از 
طریق بازیافت جلیقه های ضد گلوله می توان الیاف آرامید مورد نیاز 
غشای آن را به دست آورد و دریافت گوگرد آسان تر از کبالت کمیاب 

و مورد استفاده در باتری های لیتیوم-یونی است.

رایگان به فضا سفر کنید!
نیازی نیســت که حتما ثروتمند یا مشهور باشید که بتوانید به یک 

سفر مداری در فضا بروید.
به گزارش اســپیس، ســازمان غیرانتفاعی »فضا برای بشریت« در 
حال حاضر برای برنامه »شــهروند فضانورد« ثبت نام می کند. طی 
این برنامه قرار اســت افراد برای انجام پروازهای زیر مداری مورد 
آموزش قرار بگیرند و هزینه سفر آنها به فضا را این شرکت پرداخت 
می کند. اما برای ثبت نام باید عجله کنید زیرا آخرین مهلت ثبت نام 

15 فوریه)۲۶ بهمن( است.
هدف کلــی این برنامه بهبود زندگی روی زمین با ایجاد »اثر نمای 
کلی« اســت. »اثر نمای کلی« که در میان فضانوردان شایع است 
زمانی رخ می دهد که فرد برای اولین بار نمای کلی ســیاره زمین را 

از منظر فضا تماشا می کند.
بنابراین اگر به اندازه کافی خوش شانس باشید که توسط این شرکت 
انتخاب شــوید به گروهی از افراد پر شــور ملحق  خواهید شــد که 
انتظار می رود همه ی آنها پس از بازگشت به زمین دست به کارهای 

بزرگی بزنند.
»ریچل لیونــز«، مدیر اجرایی »فضا برای بشــریت« می گوید: در 
حقیقت اشــتیاق یکی از معیارهای اصلی این شرکت برای انتخاب 
افراد اســت. زیرا اثر نمای کلی از نظر تاریخی مانند یک ســوخت 
عمــل کرده و افراد را به کار بر روی موضوعاتی که برای آنها مهم 
اســت ترغیب کرده است.لینوز به اســپیس گفت: فرقی نمی کند به 
چه موضوعی علاقه مند هســتید، می تواند خاتمه دادن به فقر باشد 
یا دسترســی به تحصیــل و آموزش یا حتی محیط  زیســت. ما به 
دنبال افرادی هســتیم که در مورد موضوعــی که به آن علاقه مند 
هستند بسیار مشتاق باشند.»فضا برای بشریت« به دنبال افرادی با 
ویژگی رهبری و تاثیرگذاری است. این بدان معنا نیست که آنها باید 
مدیرعامل باشــند بلکه بدین معناست که باید پتانسیل تاثیرگذاری 
بر زندگی های زیادی را داشته باشند.این شرکت هنوز هیچ شهروند 
فضانوردی را به فضا نفرســتاده اســت و در حال حاضر برای اولین 
ماموریت خود به نام Humanity-1 آماده می شــود. هنوز مشخص 
نیســت خدمه این پرواز چه زمانی و با چه وسیله ای به فضا خواهند 
رفت.این شــرکت در وبسایت خود نوشته است که در این مرحله ما 
قصد داریم با شرکت های ویرجین گلکتیک، بلو اوریجین و اسپیس  
پرســپکتیو)Space Perspective( به مدار پرواز کنیم. ما در حال 
حاضر تاریخ مشــخصی بــرای این پروازها در نظــر نگرفته ایم اما 

امیدواریم بتوانیم تا پایان سال برنامه ریزی مان را اعلام کنیم.
ویریجین گلکتیک و بلو اوریجین هر دو ســفرهای زیرمداری انجام 
داده اند و اســپیس پرسپکتیو در حال ساخت یک سیستم بالنی برای 

رساندن افراد به استراتوسفر زمین است.
»دیلن تیلور«)Dylan Taylor( موسس »فضا برای بشریت« در ماه 
دســامبر با کپسول شرکت بلواوریجین به مدار سفر کرد. او می گوید 

که »اثر نمای کلی« را تجربه کرده است.

خبر

علمی

علمی

تولید ماسک زیبایی صورت و پد چشم بر پایه نانو 
مواد محصول دانش بنیان یکی از شــرکت های 
دانش بنیان است که به بازار عرضه شده است.
به گزارش ایســنا، امین رضایی، مدیرعامل این 
شــرکت دانش بنیان، با بیان اینکه ماســـک 
زیبایـی صـــورت این شـــرکت از نانوسـلولز 
ترکیـب  در  باکتریایـی 
بـا مـــواد مفیـد بـرای 
ســـلامت و شـــادابی 
ســـاخته  پوســـت 
شـــده اســـت، گفت: 
از  نانوسـلولز  ســـاختار 
جهاتـی شـبیه سـاختار 
پوســـت اســـت؛ چرا 
و  نانوســـلولزی  کــه 
آهســـته رهش بودن این ماسک باعـــث شده 
تا این ماســـک مـــواد مغذی، ویتامین هـــا، 
آب و مـــواد مفیـد دیگـــر را بـا کارایـی بـالا 
بـــه سـلول های پوسـت برســـاند و سـموم و 

ترکیبـات مضـر را از سـلول ها جـذب کنـد.
وی از ویژگی هـــای ممتاز ایـــن ماســـک را 
اسـتفاده از مـواد کاملـــا طبیعـی و ارگانیـک 

دانســـت و اظهار کرد: پدهـــای زیـرچشـمی 
معمـــولا بـــرای رفـــع مشـــکلاتی ماننـد 
ســـیاهی و گـودی زیـر چشـــم، چـروک در 
زیـر و اطـراف چشـــم و مراقبت هـای بعـد از 
اعمـال اصلاحـی زیـرچشـــم ماننـد اصـلاح 
کیسـه های زیـرچشـمی اســتفاده می شــوند.

بــه نقل از مرکز اطلاع رســانی معاونت علمی 
ریاســت جمهــوری، رضایــی خاطر نشــان 
کرد: بـــرای عملکـــرد بهتـــر و موثرتـر پـد 
زیـرچشـــمی، ایـــن مـواد بایـــد در تمـاس 
نزدیـــک و موثـر بـا ســـلول ها قـرار بگیرنـد 
تـــا به وسـیله آنهـا جـذب شـــوند. نانوسـلولز 
مورداسـتفاده در ایـن پدهـا بـه علـت سـاختار 
ویـژه و شـباهت سـاختار بـا پوسـت، بیشـترین 
تمـــاس ممکـــن را بـا ســـلول های پوسـت 
ماسـک های  وی  گفته  می کنـــد.به  برقـــرار 
زیبایـی انـــواع مختلفـی دارنـــد کـه بـرای 
سـنین مختلـــف و کاربردهـای مختلـف مورد 
اسـتفاده قــــرار می گیرنــد کــه معمول ترین 
آنهـــا، ماسک های آب  رســـان، ویتامینـــه و 
سـم زدا بـــرای خانم های ســـنین 30 تـا ۶0 

سـال اسـت.

یک ســیاره که احتمالًا حیات در آن وجود دارد، 
دور ستاره ای در حال مرگ مدار می زند که در 

فاصله 11۷ سال نوری زمین است.
میل،  دیلــی  گــزارش  به 
در صــورت تأییــد نظریه 
این نخستین کشف  مذکور 
نشــانه های  با  ســیاره ای 
حیات خواهد بــود که دور 
ســتاره ای در حال مرگ به 
نام »کوتوله ســفید« مدار 

می زند.
از  حلقه هایی  کارشناســان 
زباله ها با ســاختارهایی به 
اندازه ماه در نزدیکی ستاره 
در حال مرگ رصد کرده اند. 
این امر نشان می دهد ســیاره در نزدیکی آن و 
در منطقــه ای که به نام »حوزه قابل زیســت« 

شــناخته می شــود، وجود دارد. در این منطقه 
آب وجود دارد و دمای هوا خیلی ســرد یا خیلی 
گرم نیســت، به همین دلیل از حیات پشتیبانی 

می کند.
ســتاره های کوتوله ســفید ســتارگان مرده ای 
هســتند که تمام ســوخت هیدروژن شــان را 

سوزانده اند.
تقریباً تمام ستارگان از جمله خورشید در نهایت 
به کوتوله سفید تبدیل می شوند، بنابراین ستاره 
شناسان معتقدند چنین یافته ای چشم اندازی از 
آینده منظومه شمسی در چند میلیارد سال آینده 
فراهم می کند.جی فریحی محقق ارشد پژوهش 
و اســتاد کالج لندن اعلام کرد این مشــاهدات 

برای ستاره شناسان کاملًا تازه هستند.
این نخســتین باری است که ســتاره شناسان 
یک نوع از سیاره در منطقه پشتیبان حیات یک 

ستاره کوتوله سفید رصد می کنند.

تولید ماسک های ارگانیک با قابلیت آب رسانی و جذب سموم از پوست

رصد سیاره ای که دور ستاره مرده مدار می زند


